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Dankzij al die vrijwillige buurtbewoners  
die zich vanaf 24 oktober 1923 voor 
WWNNA hebben ingezet kon deze 
100-jarige leeftijd bereikt worden. Iets  
wat tegenwoordig niet voor iedere 
vereniging vanzelfsprekend is weg-
gelegd. Vrijwilligers melden zich steeds 
minder aan, waardoor het steeds lastiger 
wordt om activiteiten te organiseren. 
Maar een grote groep buurtgenoten 

heeft zich spontaan ingezet om samen met het 
bestuur van de buurtvereniging er een prachtig jubileumjaar van 
te maken. Met het organiseren van verschillende activiteiten met 
als hoogtepunt 1 juli, de dag waarop het 100-jarig jubileum werd 
gevierd. Wat een mooi feest werd dit en dank aan een ieder die  
zijn steentje hiertoe heeft bijgedragen.

Zoals ik al schreef is het steeds moeilijker om mensen te werven en te 
betrekken bij verenigingen en dit geldt ook voor ons als dorpsraad/
buurtvereniging. Vrijwilligers in welke rol ook zijn van harte welkom 
en ik nodig u dan ook uit om ons te benaderen. Recent hebben er 
binnen het bestuur van de dorpsraad wijzigingen plaatsgevonden. 
Door het terugtreden van onze voorzitter Agnes de Bruijn, penning-
meester Bert de Groot en algemeen bestuurslid Linda Ruseler zijn er 
vacatures ontstaan. Twee kandidaten hebben aangegeven dat ze wel 
belangstelling hebben voor één van de functies. Wij hopen echt dat 
er buurtbewoners zijn die belangstelling hebben voor de functie van 
voorzitter, penningmeester of een algemene bestuursfunctie. Geef  
dit zo spoedig mogelijk bij ons aan. U wordt dan voorgedragen aan 
het bestuur en daarna aan de leden.

Op maandagavond 2 oktober van 20.00 tot 20.30 uur zal er een 
korte ledenraadpleging plaatsvinden in de Wenumse Watermolen  
om de kandidaten aan u voor te stellen en bij voldoende stemmen 
van de leden te installeren op de vrijgekomen functies waarvoor  
wij u graag uitnodigen. Statutair zijn wij hiertoe verplicht.

Van het afscheid van Bert de Groot en Agnes de Bruijn is binnen het 
bestuur en de gemeente Apeldoorn kennisgenomen en Linda Ruseler 
nam afscheid op de jaarvergadering van 3 april jongstleden.

Gezien de huidige manier van digitale communicatie is er binnen 
het bestuur besloten om de frequentie en wijze waarop er vergaderd 
wordt te herzien. Besloten is voortaan één keer per twee maanden een 
vergadering te beleggen; voorheen was dit elke tweede dinsdag van 
de maand. Bij dringende zaken wordt er online vergaderd, waardoor 
er veel zaken snel kunnen worden afgehandeld. Niet alleen kunnen 
we hierdoor doeltreffender werken, maar is het voor de potentiële 
kandidaten en de zittende bestuursleden eenvoudiger om deel te 
nemen aan de dorpsraad. Waar deze zich onder andere mee bezig 
houdt is: verkeer, ruimtelijke ordening, natuur en landschap, sociale 
cohesie en uiteraard de buurtvereniging.

In het afgelopen jaar heeft de werkgroep 
Natuur en Landschap weer enorm hun best 
gedaan voor onze buurtschap. Wij zijn dan 
ook erg dankbaar met deze mensen en de 
manier waarop zij zich tomeloos inzetten 
voor het behoud van onze mooie natuur. 
Zonder hen zou het er, nu en in de toekomst, 
hier heel anders uitzien.
Ook zien we regelmatig mannen en vrouwen 
met hesjes en een prikstok langs onze wegen 
lopen. Dit zijn onze eigen inwoners die 
zorgen dat het aanwezige zwerfvuil wordt 
verwijderd. Zonder deze enthousiaste op-
ruimers zou er heel wat afval blijven liggen; 
vooral zij dragen bij aan een prettig, schoon 
en veilig Wenum Wiesel. Heel erg bedankt en 
we hopen dat jullie dit nog lang blijven doen!

De buurtvereniging is weliswaar een 
onderdeel van de dorpsraad, maar heeft 
een eigen bestuur. Dit bestaat eveneens uit 
een groep enthousiaste vrijwilligers die de 
gezellige activiteiten organiseert voor u als 
dorps-bewoners. Zonder hen zijn er geen 
activiteitenavonden in de watermolen, geen 
Sinterklaasfeest, Paasfeest of stamppotbuffet. 
Deze club is op zoek naar een nieuwe 
secretaris, een man of vrouw die een bijdrage 
levert aan deze leuke en gezellige activiteiten. 
Hopelijk krijgen deze mensen ook versterking! 
Voor alle functies geldt: heb je interesse of wil 
je eerst meer weten? Stuur ons een mail of 
spreek één van de bestuursleden aan!

Tot slot doe ik een oproep voor een buurt-
bewoner die, samen met een professionele 
websitebouwer, voor de dorpsraad en de 
buurtvereniging de website wil bijhouden. 
Vindt u het leuk om de communicatie te 
doen voor Wenum Wiesel? Stuur ons dan  
een mailtje.

Met vriendelijke groet,

Tristan Harleman, 

secretaris Dorpsraad Wenum Wiesel

Van de secretaris
Dit jaar bestaat de buurtvereniging 100 jaar!
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Dorpsvisie Wenum Wiesel
Voor zover u deze visie (nog) niet in brochurevorm in uw bezit heeft, dan 

kunt u deze downloaden van: http://www.wwnna.nl/dorpsvisie/

Stand van zaken Dorpsvisie 
Wenum Wiesel 2020-2024
Ruimtelijke ordening

De gemeente heeft een anterieure overeenkomst getekend met de 
eigenaar van de Astaweg 7. Deze overeenkomst is de beginfase van 
het hele nieuwe bouwplan. De projectontwikkelaar zal een avond 
houden voor alle buurtbewoners om de plannen te bespreken en 
uitleg te geven over het verdere verloop. Zodra deze datum bekend 
is verschijnt die op de website van de dorpsraad/buurtvereniging  
en op Facebook.

De gemeente wil de Wenumse Watermolen, de molenaarswoning 
en D.V.S. verkopen. Daar zijn we het als buurtvereniging/dorpsraad, 
samen met de andere belanghebbende partijen, uiteraard niet mee 
eens. We zijn nog steeds in gesprek met de gemeente Apeldoorn om 
te kijken wat de andere opties zijn. Hierover wordt na de vakantie-
periode verder gesproken. Ook alle andere zaken staan door de 
vakantieperiode op dit moment op een laag pitje.

Johan van de Steeg 

lid Dorpsraad Wenum Wiesel

Debiet meten

Debietmeter: is een meetinstrument voor het meten 
van het volume van een vloeistof per tijdseenheid 
(bijvoorbeeld liters per seconde).

De trouwe lezer van dit blad kent mijn zorg, gelukkig gedeeld door 
velen, over verdroging en met name het gebrek aan voldoende 
stromend water in onze beken. Vanaf medio 2018 heb ik als contact-
persoon van de Bekenstichting naar aanleiding van een verzoek van 
het waterschap maandelijks bijgehouden of er water door de beken 
in Wenum Wiesel stroomde. Eenvoudig visueel waar te nemen door 
op cruciale punten vast te stellen of de beek voldoende water levert 
– of staat er nog maar weinig water – of is er sprake van droogval. 
Inmiddels zijn er een aantal (droge) jaren verstreken en hebben 
betrokken overheden (DR, Bekenstichting, Waterschap Vallei en 
Veluwe, gemeente Apeldoorn) jaarlijks kennis genomen van de 
bevindingen. Helaas met genoemde visuele waarnemingen is niet  
vast te stellen hoeveel water er door de beek stroomt. Dat vraagt  
om nauwkeurige metingen met behulp van geavanceerde meet-
apparatuur, bijvoorbeeld een debietmeter.

De Bekenstichting heeft samen met het 
waterschap, gefinancierd door de provincie 
Gelderland, kostbare professionele meet-
apparatuur aangeschaft. Het waterschap 
monitort met deze apparatuur de beken in 
het Apeldoornse stedelijke gebied; helaas valt 
de Wenumse Beek buiten dit meetproject.

Meten is weten, bij één van de meetlocaties

Hightech debietmeter, voor meten volume beekwater

Ook het waterschap maakt zich zorgen 
over de geringe watervoerendheid van 
het Wenumse beekstelsel. Om een goed 
beeld te krijgen hoeveel water er door de 
beek stroomt, stelt het waterschap zijn 
meetapparatuur beschikbaar aan een  
aantal vrijwilligers in Wenum Wiesel.



4 Nieuwsbrief nr. 31

Twee meetploegen zijn door het waterschap 
opgeleid om de kostbare meetapparatuur te 
bedienen en de gegevens via een telefoon-
verbinding, digitaal in het meetnet van het 
waterschap, vast te leggen. Ondergetekende 
vormt met twee collega’s contactpersonen 
van de Bekenstichting uit Apeldoorn een 
meetploeg en een tweede ploeg wordt 
gevormd door twee vrijwilligers, beide 
hydroloog (werkzaam bij TNO en Tauw).  
Met deze twee meetploegen kunnen we circa 
elke 14 dagen de hoeveelheid beekwater (liters 
per seconde) op een zestal locaties in het 
Wenumse Beekstelsel meten en vastleggen.

Het waterschap kan ook gebruik maken van 
meetgegevens die door de bewoner van de 
Huygensmolen zijn vastgelegd. Al gedurende 
langere tijd wordt hier de hoeveelheid water 
die over de molengoot stroomt gemeten. Dat 
alles om zicht te krijgen op de hoeveelheid 
water die de drie toevoerwatergangen Mei-
beek, Wieselsebeek en Huisakkers bijdragen 
aan de Wenumse Beek en waar mogelijk 
waterverlies (naar de ondergrond) optreed. 
Ook kan worden gemeten hoeveel water het 
Wenumse Beekstelsel bijdraagt aan de Grift.

Nu al is bekend dat de Meibeek in het 
opgeleide deel voor de Huygensmolen water 
verliest naar de ondergrond. Dankzij een 
financiële toezegging uit het ‘Veluwefonds’ 
aan de beekeigenaar, familie Van Leeuwen, 
heeft de gebiedsbeheerder van het waterschap 
de eerste stappen gezet om mogelijk nog 
dit jaar het herstel van de beleming van de 
opgeleide beekbodem uit te voeren. Hopelijk 
kunnen we in de voorjaarsuitgave van dit  
blad daarover berichten.

Nog wat notities over de voorbereidingen 
alvorens te meten:
•	 Gemeten	wordt	bij	een	zogenaamd	vast	

profiel, bijvoorbeeld achter een duiker.
•	 Waar	mogelijk	éénmaal	dicht	bij	de	

sprengkoppen en éénmaal aan het einde 
van de beek.

•	 Eventuele	aanzanding	in	de	duiker	wordt	
geëgaliseerd voor de meting.

•	 Maatvoering	duiker,	waterhoogte	en	
aanzanding worden vastgelegd.

•	 Tijdens	de	meting	staan	we	in	de	beek	 
met laarzen of waadpak.

Ook bij onvoldoende waterhoogte of droogval worden de gegevens 
vastgelegd bij het waterschap. Om een goed beeld te krijgen voordat er 
conclusies kunnen worden getrokken zal minimaal één jaar en liefst 
meerdere jaren gemeten worden. Vanzelfsprekend worden ook andere 
bronnen, zoals neerslag en grondwaterhoogte in peilbuizen vastgelegd 
en meegenomen alvorens conclusies uit de meetgegevens kunnen 
worden getrokken. Meten is weten. Al met al interessante watermaterie.

Denk je als bewoner uit Wenum Wiesel “daar zou ik wel eens wat 
meer over willen weten” of misschien als vrijwilliger een handje willen 
helpen? Dan ben je van harte welkom. Meld je in dat geval via de 
redactie bij de schrijver van dit artikel.

Ruud Lorwa 

werkgroep Natuur en Landschap

Wilde bermen

Deze kop troffen we aan boven een publicatie van de gemeente 
Apeldoorn. Minder maaien voor een betere biodiversiteit, dat maakte 
ons nieuwsgierig. Hieronder een selectie van de beleidsvoornemens 
om meer ruimte te bieden aan natuur en verdroging van de bodem  
te voorkomen. Zeker ook voor het landelijke buitengebied van 
Wenum Wiesel van toepassing.

Maaibeheer
Om meer ruimte te bieden aan natuur en verdroging van de bodem  
te voorkomen, maait de gemeente anders. Op sommige plekken ziet  
u meer kleur dan voorheen. Ook vallen de hoge grassen op, waar  
meer kruiden en bloemen de kans krijgen om te groeien.

Wilde bermen op talud naast beek (foto Rien Hokken)

Het gras blijft iets langer
In het openbaar groen is goed te zien dat de gemeente anders maait. 
Door het gras een paar centimeter langer te laten groeien, geven we 
lage bloemen zoals madeliefjes meer kans om te bloeien.
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Bloemrijke velden maaien we  
één of twee keer per jaar
In 2021 zijn we gestart met minder maaien 
waardoor bloem- en kruidenrijke velden 
en bermen ontstaan. Deze plekken worden 
een stuk kleurrijker en hoger. Waar nodig 
zaaien we extra inheems zaad in dat we het 
jaar ervoor zelf geoogst hebben. Maar vaak 
is dit niet eens nodig, omdat er al allerlei 
zaden in de grond zitten. Als deze stukken 
uitgebloeid zijn laten we dit gedeeltelijk staan. 
Hierdoor zorgen de zaden op natuurlijke 
wijze dat de velden het jaar erop weer mooi 
zijn. Daarnaast is dit belangrijk voor insecten, 
vogels en andere dieren.

We maaien niet meer tot aan de  
stam van de boom
Door niet meer rondom de stam van de 
boom te maaien proberen we de groeiplaats 
van de boom te verbeteren. Daarnaast 
verkleinen we het risico dat we de boom 
beschadigen. Dit doen we niet overal, maar 
wel op de meeste plekken.

Het overwinteren van dieren  
en insecten
Het gaat helaas erg slecht met onze 
insecten. De afgelopen jaren zien we dat 
er bijvoorbeeld steeds minder hommels, 
vlinders en zweefvliegen zijn. Deze soorten 
zijn nodig voor het bestuiven van planten 
en bomen. We hebben insecten dus nodig 
voor onze eigen voedsel. Daarnaast zijn de 
insecten zelf een belangrijke voedselbron 
voor onze vogels. Om de insecten te helpen 
laten we plekken bloem- en kruidenrijkgras 
in het najaar en de winter staan. Veel soorten 
overwinteren hier namelijk in of leggen 
bijvoorbeeld eitjes die in de lente uitkomen.

Minder maaien is ook goed voor ons
Een hoge biodiversiteit betekent voor ons 
een gezond natuurlijk milieu. Een afname 
in biodiversiteit (hoeveelheid dieren en 
de hoeveelheid soorten dieren) heeft ook 
gevolgen voor ons als mens. Denk hierbij 
niet alleen aan afnemende voedselproductie 
maar ook aan meer overlast van soorten, 
zoals de eikenprocessierups. Daarnaast 
is minder maaien goed voor een gezonde 
bodem en vangen we de gevolgen van 
klimaatverandering beter op. Bij warme 
periodes hebben we hier dus profijt van.

Laat het maaien van de bermen over  
aan de gemeente
Het is ons opgevallen dat sommige inwoners 
zelf de bermen van de gemeente maaien. We 
begrijpen dat dit vaak met goede bedoelingen 
gebeurt. Toch willen we vragen om hiermee 
te stoppen en in plaats daarvan contact met 
ons op te nemen. Door zelf de bermen te 
maaien, kunnen er problemen ontstaan. We 
hebben een maaibeleid ontwikkeld dat let 
op de natuur, biodiversiteit en veiligheid. 
Wanneer inwoners zonder overleg aan de 
slag gaan, kan dit leiden tot verstoring in het 
ecosysteem. We werken hard om een fijne 
leefomgeving te maken voor iedereen.

Bron: maaibeheer gemeente Apeldoorn, 
juni 2023

Ruud Lorwa 

werkgroep Natuur en Landschap

Bijzondere bomen  
in Wenum Wiesel

De beleving van het huidige landschap in 
ons tweelingdorp is ontstaan door invloeden 
van de mens, het land werd immers zoveel 
mogelijk functioneel gebruikt. Achter in 
Wiesel aan de Huisakkers zijn de oude con-
touren van dit gebruik nog zichtbaar aan de 
bomen, met name de stobben laten dat zien.

Deze ‘holle’ weg, die waarschijnlijk als oude 
schapendrift gebruikt werd, kenmerkt zich 
door de verhoogde houtwallen aan de zijkant 
van de weg. Mooi om te zien is dat bij een 
aantal van deze bomen en oude stobben in 
het verleden hout is geoogst. Deze stobben 
zijn door het uitlopen weer hele bomen  
gaan vormen.
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Tegenwoordig kennen we deze vorm van 
beheer als knotten, zoals bij de knotwilgen  
en leilindes. In de middeleeuwen kenden 
ze deze werkwijze ook al, waarbij we voor-
beelden kennen van oude knotbomen waarbij 
het gesnoeide hout als veevoer of brandstof  
voor de kachel of oven diende.

Een ander gebruik was het hakhoutbeheer 
waarbij men om de x-aantal jaar de bomen 
kapten en één tak niet afzaagde of de jonge 
scheuten spaarden. Deze tak kon dan weer 
uitgroeien tot een nieuwe boom. We noemen 
dit in bosverband een spaartelgenbos.
Waarvoor het hout van de bomen langs de 
Huisakkers gebruikt is weet ik niet en de 
boomstobben vertellen mij dat ook niet. 
Wat ze wel vertellen is dat er in het verleden 
bomen zijn gekapt tot ongeveer een halve 
meter tot een meter boven het maaiveld en 
dat deze opnieuw mochten uitlopen. Dit heeft 
ertoe geleid dat er nu een cultuurhistorisch, 
ecologisch en landschappelijk hoogwaardig 
element in ons landschap is ontstaan.

Het functionele gebruik is verminderd, echter 
door het verhaal van het verleden te kunnen 
vertellen en te mogen laten zien hebben we 
een gouden plak in handen. We mogen en 
moeten trots zijn op het oude landschap van 
Wenum Wiesel en door deze landschappelijke 
waardes te beschermen en te behouden en 
mogelijk zelfs te versterken kunnen we ze 
nog heel lang beleven. U komt langs deze 
betreffende bomen tijdens uw wandeling over 
het Kopermolenklompenpad.

Eddie Bouwmeester 

werkgroep Natuur en Landschap

Gratis paraplu voor onze leden

Zij die zich inschreven voor de barbecue op 1 juli  
jongstleden hebben er al een mogen ontvangen;  
de donkerblauwe paraplu met zilveren logo ‘WWNNA 100 jaar’.

Wij gaven deze die dag uit, één per gezin, als cadeautje aan onze 
trouwe leden. Maar als u niet op het eeuwfeest bent geweest, maar 
wel lid bent en alsnog graag een paraplu wilt hebben dan kan dat 
natuurlijk. U neemt dan contact op met Jenny Mijnheer, 06 4227 3344 
of u stuurt een mailtje naar jennymijnheer@upcmail.nl
U maakt met haar een afspraak wanneer u de paraplu komt ophalen. 
Zij controleert of u lid bent van onze buurtvereniging en u neemt  
de paraplu mee naar huis (één per gezin). Mocht u nu geen lid zijn, 
maar wel die mooie paraplu willen hebben dan kan dat ook natuurlijk. 
U betaalt dan € 7,50 à contant per stuk. Wie wil er nou niet met zo’n 
mooie paraplu gezien worden op een regenachtige dag?

het bestuur

Klompjesgolf huren?

Heeft u een familiedag of een reünie en 
toevallig ook nog een weilandje bij huis 
of in de buurt en u weet niet goed hoe 
u de mensen moet vermaken? Denk dan 
eens aan boerengolf.

Klompjesgolf of boerengolf is een variatie op het reguliere golfspel 
waarbij een klompjesgolfbaan met acht holes in zo min mogelijk 
slagen moet worden afgelegd. Bij deze activiteit bent u lekker buiten 
in de natuur samen met vrienden, familie of collega’s. Iedereen kan het 
spelen ongeacht leeftijd of sportieve aanleg en het draait allemaal om 
plezier maken in de buitenlucht.
De buurtvereniging beschikt over een dergelijk set. Mocht u dit willen 
gebruiken, neem dan gerust contact op met Mirjam Harleman. Zij kan 
u alles vertellen over de voorwaarden en prijs van de verhuur.

het bestuur

Babbeltrucs
U heeft vast wel eens iets gehoord over de zogenaamde ‘babbeltrucs’,  
een manier om spullen of geld te stelen aan de deur of via de telefoon. 
Omdat we merken dat deze oplichterij (helaas) nog vaak in het nieuws 
komt is er een uitgebreid kennisartikel over geschreven, te vinden op:  
https://www.zusterjansen.nl/blog/babbeltruc-voorbeelden

In dit artikel staan veel verschillende voorbeelden van babbeltrucs, 
waaronder ook de recente vorm van ‘rookmelders controleren’ en 
‘cadeaudoos’. Ook staan er tips om hiermee om te gaan. Doe hier  
uw voordeel mee, zodat u extra bewust bent van de smoezen van  
deze babbeltrucs.

Alex de Leeuw 

afdeling Communicatie Zuster Jansen Thuiszorg
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Even voorstellen ... Rolf Goudswaard
Kandidaat penningmeester

Sinds zes jaar woon ik met mijn 
gezin in Wenum Wiesel. Dit 
is geen overhaaste beslissing 
geweest; al in onze vorige woon-

plaats Rotterdam was ons oog op dit mooiste stukje 
van Nederland gevallen. Eenmaal neergestreken hebben 
we ons verdiept in de omgeving en geschiedenis van 
Wenum Wiesel. Het leuke was dat in deze geschiedenis 
de naam Rotterdam regelmatig viel. Al snel bleek dat we 
de zoveelste waren in een lange rij Rotterdammers die 
hier hun plek hadden gevonden.

Geboren en getogen in de stad moest ik wel wennen aan 
het dorpse leven. Het duurde niet lang of er stond een stel 
klompen voor de deur! Leren laarzen voor in het weiland 
zijn er ook gekomen. Net als laarzen met stalen neuzen 
voor het serieuze werk. Iedereen heeft ze hier. Net als een 
zitmaaier, een bosmaaier en een kettingzaag. Allemaal 
voorwerpen waarvan ik nooit had gedacht dat ik ze nodig 
zou hebben.

Iets wat gebleven is, is mijn werk. Vanuit Rotterdam 
werkte ik voor de Provincie Zuid-Holland; inmiddels 
werk ik al vijf jaar met veel plezier voor de mooiste 
provincie van Nederland in Arnhem als financieel 
beleidsadviseur. 
Hockey heb ik ook meegenomen. In een gezellig team van 
AMHC spelen we iedere zondag een wedstrijd. Goed voor 
de conditie, maar ook voor de gezelligheid natuurlijk.

Inmiddels zijn we goed geaard in Wenum Wiesel. Dankzij 
mijn werk ken ik ook het provinciale beleid en kan ik 
gemeentelijk- en Rijksbeleid in een context plaatsen. Ik 
hoop dat ik daarmee Dorpsraad WWNNA van dienst kan 
zijn, aangezien ik gevraagd ben om voorlopig de functie 
van interim-penningmeester op me te nemen. Ik kijk er 
naar uit om nieuwe buurtgenoten te ontmoeten en mee 
samen te werken.

Rolf Goudswaard 

kandidaat penningmeester

Officiële opening insectenhotels
Vrijwilligers hebben samen met de werkgroep Natuur en Landschap twee insectenhotels 
gerealiseerd. De ene staat in Wenum en de andere in Wiesel. In vorige nieuwsbrieven heeft  
u hier al uitvoerig over kunnen lezen. Afgelopen maart vond de de officiële opening plaats.

Op de dagen daarvoor had het 
bijna onafgebroken geregend, 
gewaaid en zelfs gesneeuwd, 
maar op 15 maart jongstleden 
scheen de zon en was de tempe-
ratuur aangenaam te noemen. 
Betere omstandigheden voor de 
opening van de insectenhotels 
waren niet denkbaar.

In de Wenumse Watermolen 
hadden zich ongeveer 30 belang-
stellenden verzameld om de 
opening bij te wonen. Ook was 
een 15-tal kinderen uit groep 3  
van de Prinses Beatrixschool 
onder begeleiding van hun 
leerkrachten present. Na een 

korte inleiding door Jos Tiel Groenestege 
van de werkgroep Natuur en Landschap, 
wandelde het hele gezelschap in optocht 
richting het hooiland tegenover de Wenumse 
Watermolen, waar één van de twee insecten- 

hotels een plaatsje heeft gekregen, mooi 
gelegen langs het klompenpad. Het insecten-
hotel was vooralsnog aan het oog onttrokken 
door de vlag van Wenum Wiesel. Na een 
inleidend praatje van Ruud Lorwa, waarin 
werd uitgelegd hoe en waarom dit project 
tot stand was gekomen en waarbij de vele 
vrijwilligers en sponsoren werden bedankt, 
was het tijd voor de onthulling. Deze taak 
was weggelegd voor wethouder Henk van 
den Berge. Hij verwijderde de vlag die tot 
dan toe het insectenhotel aan het zicht 
had onttrokken waardoor de aanwezigen 
het bouwwerk in volle glorie konden 
aanschouwen.

Dacht de wethouder hiermee zijn taak 
te hebben volbracht dan had hij het mis. 
Er restte hem nog een extra taak. In het 
insectenhotel zijn namelijk een aantal 
boomschijven verwerkt waarin vele gaatjes 
zijn geboord, waar de verschillende insecten 
hun toevlucht in kunnen zoeken. 



8 Nieuwsbrief nr. 31

Er ontbrak echter nog één cruciaal gaatje. Wellicht had 
het de bouwers aan tijd ontbroken om dit laatste gaatje te 
boren of misschien was de accu van de boormachine net 
leeg op het laatst. Hoe dan ook, dit laatste gaatje moest 
nog geboord worden en de werkgroep verkneukelde zich 
er over om dit gaatje door de wethouder te laten boren. 
Men hoopte wellicht dat de wethouder te onhandig zou 
zijn om dit werk, waar hij natuurlijk ook totaal niet op 
voorbereid was, naar behoren uit te voeren. Maar dan 
kwamen ze bedrogen uit. De wethouder kweet zich 
met verve van zijn taak. Nadat enkele kinderen van de 
Prinses Beatrixschool hem hadden gewezen waar het 
gaatje precies moest komen, nam de wethouder de hem 
aangereikte boormachine aan en boorde met vaardige 
hand het laatste gaatje. Hij had overduidelijk wel vaker 
met een boormachine gewerkt!

Daarna mochten de kinderen hun mooiste tekeningen 
van insecten aan de achterkant van het insectenhotel 
ophangen, naast het informatiepaneel dat werd gespon-
sord door de KNNV (vereniging voor veldbiologie), en 
dat een educatieve functie heeft. Dat de kinderen zich al 
verdiept hadden in de materie bleek wel toen één van de 
leerkrachten vroeg welke kleur de aarde zou hebben als  
er geen insecten meer zouden zijn. Zij riepen in koor  
het antwoord: GRIJS!

Hiermee was de officiële plechtigheid ten einde. De 
volwassenen konden het insectenhotel nog even van 
dichtbij bekijken en de informatie op de achterkant tot 
zich nemen. Bij de kinderen gingen de jassen uit en het 
rennen en ravotten in het hooiland nam een aanvang.  
Wie zegt dat kinderen de hele dag op de bank hangen  
en op hun telefoons zitten te turen?

Terwijl het gezelschap terugliep naar de Wenumse 
Watermolen, waar nog een hapje en een drankje op 
hen wachtte, vonden bij het net onthulde insectenhotel 
nog interviews plaats door RTV Apeldoorn, waarbij 
wethouder Van den Berge en Ruud Lorwa nader aan  
de tand werden gevoeld over dit bijzondere project.
Dit is terug te vinden op Youtube (zoeken op ‘rtv 
apeldoorn insectenhotel wenum wiesel‘).

Rest nog te vermelden dat het tweede insectenhotel, 
gefinancierd door de dorpsraad, een plekje heeft gekregen 
langs het grindpad van de de Wieselse Enkweg. Als 
u het Kopermolen Klompenpad loopt, komt u beide 
insectenhotels onderweg tegen.

Laat de insecten nu maar komen!

Nut en noodzaak van een insectenhotel
Een insectenhotel is een constructie die speciaal is 
ontworpen om een natuurlijke leefomgeving te bieden 
aan een breed scala aan insecten. Het hotel is gemaakt 
van natuurlijke materialen en bestaat uit verschillende 
compartimenten waarin insecten kunnen nestelen 
en overwinteren. Het is een nuttig hulpmiddel voor 
tuinders, boeren, stads- en dorpsbewoners en iedereen 
die wil bijdragen aan het behoud van de biodiversiteit.

Insecten spelen een essentiële rol in onze ecosystemen. 
Ze bestuiven bloemen en gewassen en zijn belangrijk 
voor de voedselketen van andere dieren, zoals vogels 
en kleine zoogdieren. Helaas is het aantal insecten 
wereldwijd de afgelopen decennia sterk afgenomen als 
gevolg van veranderingen in landgebruik, vervuiling 
en klimaatverandering. Het creëren van een geschikte 
leefomgeving voor insecten is daarom van groot belang 
voor het behoud van de biodiversiteit.

Een insectenhotel biedt een veilige en beschutte om-
geving voor insecten om te nestelen en te overwinteren. 
Door verschillende compartimenten te creëren met  
verschillende soorten natuurlijke materialen, kunnen  
verschillende soorten insecten worden aangetrokken, 
zoals solitaire bijen, hommels, vlinders, lieveheers-
beestjes en gaasvliegen. Dit verhoogt de biodiversiteit 
en kan leiden tot een betere bestuiving van gewassen 
en planten in de omgeving.

Een insectenhotel kan op verschillende plekken worden 
geplaatst, bijvoorbeeld in natuurgebieden, in de tuin, 
op het balkon of in een park. Het is een eenvoudige en 
relatief goedkope manier om een bijdrage te leveren 
aan het behoud van de biodiversiteit en het stimuleren 
van een gezonde leefomgeving voor mens en dier.

Roelof Scholten
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De geschiedenis van de Van Haeftenkazerne

Lange tijd heeft aan de Zwolseweg een 
kazerne gestaan, de Van Haeftenkazerne. De 
gebouwen van deze kazerne zijn grotendeels 
gesloopt en hiervoor zijn aan het begin van 
deze eeuw nieuwbouwwoningen in de plaats 
gekomen. Hieronder volgt een beknopte 
geschiedenis van deze kazerne.

De Van Haeftenkazerne stond lange tijd 
bekend als het Depot der Koninklijke 
Marechaussee en wordt beschouwd als de 
bakermat van deze organisatie. Het depot 
werd opgericht door G.A. van Haeften, die 
in 1948 postuum de eer kreeg om de kazerne 
naar hem vernoemd te krijgen. Van Haeften 
werd in 1909 aangesteld als Inspecteur van 
het Wapen der Koninklijke Marechaussee 
en streefde naar een versterking van de 
positie van de marechaussee, inclusief de 
oprichting van een eigen opleidingscentrum. 
In hetzelfde jaar wilde koningin Wilhelmina 
af van haar burgerbewaking op Het Loo, die 
spottend ‘de klompenwacht’ werd genoemd. 
Ze wenste de bewaking te laten verzorgen 
door de marechaussee. De bouw van de 
kazerne aan de Zwolseweg maakte het 
mogelijk om aan beide wensen te voldoen.

De ‘klompenwacht’ bij Paleis Het Loo  
(bron: www.oud-apeldoorn.nl)

De bouw van de kazerne werd gestart in 
december 1910 en de laatste gebouwen 
werden voltooid in september 1914. Het 
Depot begon echter al op 1 juni 1913, nog 
voordat de kazerne helemaal gereed was. 

Het Depot omvatte een opleidingsbrigade, 
een wachtbrigade voor Paleis Het Loo 
en een kleine brigade van vijf man voor 
politiediensten buiten de bebouwde kom van 
Apeldoorn. De eerste opleidingen gingen van 
start in oktober 1914, waarbij elk half jaar 
25 bereden en 15 onbereden marechaussees 
werden opgeleid. De kazerne had ook stallen 
vanwege de paarden die een belangrijk 
onderdeel vormden van de marechaussee.

De marechaussee verrichtte ook politiediensten 
buiten de bebouwde kom  
(bron: Nieuwe Apeldoornsche Courant 1917)

Tijdens de mobilisatie van 1939 werd het 
Depot, net als tijdens de Eerste Wereld-
oorlog, verplaatst naar Scheveningen. 
Na de gevechten in mei 1940 keerde de 
marechaussee terug, maar in 1942 moest 
de kazerne opnieuw worden verlaten. 
Gedurende de oorlogsjaren werden SS’ers  
in de kazerne gehuisvest.

Direct na de oorlog, in 1945 en 1946, werd 
het hoofdgebouw gebruikt als lazaret door 
het Rode Kruis. Eén van de gebouwen 
diende ook als interneringskamp voor 
NSB’ers. In 1946 keerde een deel van de 
opleidingen voor de marechaussee terug 
naar de kazerne. Het Depot werd datzelfde 
jaar heropgericht op de Koning Willem 
III-kazerne, die veel groter was en eveneens 
in Apeldoorn lag. Op de Koning Willem 
III-kazerne werden de opleidingen voor de 
lagere rangen en dienstplichtigen gevestigd. 
De Van Haeftenkazerne was te klein voor 
het opleiden van de grotere aantallen 
marechaussees (vergeleken met de situatie 
vóór de oorlog). Het 3e Instructie Eskadron, 
belast met de opleiding van onderofficieren, 
bleef nog wel in de Van Haeftenkazerne 
gevestigd tot november 1952, toen het ook 
werd verplaatst naar de Koning Willem 
III-kazerne. De wachtbrigade voor Paleis 
Het Loo werd ook weer op de kazerne 
ondergebracht, tot zij in 1955 elders in 
Apeldoorn een eigen onderkomen kreeg.
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De kazerne kwam echter niet leeg te staan. 
Vanaf 1953 bood het onderdak aan de 
LUVA (Luchtmacht Vrouwenafdeling), 
die het hele complex in gebruik nam, met 
uitzondering van het gebouw voor de paleis-
brigade. Hier werden opleidingen gegeven 
aan vrouwen die vervolgens functies als 
luchtverkeersleidster, waarnemer, telexiste 
en telefoniste vervulden. Een deel van de 
vrouwen die hier gestationeerd waren, 
werkte op het radarcomplex bij Kamp Nieuw 
Millingen. In 1963 werd de basisopleiding 
voor LUVA verplaatst naar Zeist, waardoor de 
kazerne gedeeltelijk leeg kwam te staan. De 
vrijgekomen ruimte werd ingenomen door 
101 MIDcie (Militaire Inlichtingendienst 
Compagnie) en een detachement van de 
Contra Inlichtingendienst. Het was een 
unieke situatie waarbij zowel een mannen- als 
een vrouwenonderdeel op dezelfde kazerne 
waren gelegerd. Om dit in goede banen 
te leiden, werd er een hek met een poort 
geplaatst tussen de afdelingen van de LUVA 
en de Inlichtingendienst. De achterpoort van 
het complex werd gebruikt als ingang voor 
de LUVA’s en er werd een extra wachtgebouw 
gebouwd. Ondanks de gescheiden werelden 
van mannen en vrouwen op de kazerne, 
werden er gezamenlijke feesten georganiseerd 
en ontstonden er zelfs huwelijken tussen 
LUVA’s en MID’ers.

De Militaire Inlichtingendienst Compagnie 
was verantwoordelijk voor het verzamelen 
van inlichtingen over de Sovjettroepen en 
had daartoe een afdeling Ondervragers en 
Vertalers, een Technische Inlichtingen- en 
Coördinatieploeg, een Slagorde en Gevechts 
Inlichtingen Redactieploeg en een Lucht-
foto-interpretatieploeg. Ze gaven ook 
voorlichting aan andere legeronderdelen  
en bereidden militairen, waaronder die  
van de luchtmacht, voor op verhoren. 
Zowel beroepsmilitairen als dienst-
plichtigen dienden in de compagnie.

De voormalige plattegrond van de kazerne. 
Ingetekend in rood zijn de zes blokjes nog 
bestaande voormalige dienstwoningen. 
Ingetekend in zwart de twee nog bestaande 
kazernegebouwen. Gebouw 2, het vroegere 
hoofdgebouw aan de Zwolseweg (thans zijn 
hierin acht appartementen gevestigd) en bij 
de pijl het patronenhuisje (ook wel kruithuisje 
genoemd) op de huidige lokatie, de vroegere 
lokatie is als nummer 12 op de kaart terug  
te vinden.

De Contra Inlichtingendienst had als taak: 
‘het nemen van defensieve en offensieve 
maatregelen ter beveiliging van inlichtingen, 
personeel en materiaal tegen spionnage, 
sabotage, propaganda en subversieve activiteit 
van de vijand of van (groepen van) personen 
van wie bekend is of redelijkerwijs kan 
worden vermoed dat hun activiteit strijdig  
is met het nationaal belang’,
•	 Defensieve	contra-inlichtingen:	‘het	

treffen van preventieve veiligheidsmaat-
regelen om de militaire organisatie te 
beschermen’ tegen de boven omschreven 
activiteiten;

•	 Offensieve	contra-inlichtingen:	het	tijdig	
onderkennen van de boven omschreven 
activiteiten, het instellen van onderzoeken 
‘naar de achtergrond van geconstateerde 
of vermoede inbreuken op defensieve 
veiligheidsmaatregelen’ en het verzamelen 
van inlichtingen ‘over zaken en/of 
personen waarvan bekend is of vermoed 
wordt dat zij een gevaar voor de militaire 
veiligheid (kunnen) opleveren’.

In 1976 kwam er een einde aan de aan-
wezigheid van de LUVA, waardoor de 
Militaire Inlichtingendienst Compagnie 
de enige gebruiker van de kazerne werd. 
In november 1992 verliet ook de Militaire 
Inlichtingendienst Compagnie de kazerne, 
waardoor deze leeg kwam te staan. In 1997 
kocht de gemeente Apeldoorn het complex, 
dat vervolgens werd doorverkocht aan een 
projectontwikkelaar. Het grootste deel van 
de bebouwing werd gesloopt en het Van 
Haeftenpark werd gerealiseerd. 
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Anders dan de naam doet vermoeden is 
dit niet een park, maar is het een nieuw-
bouwwijkje, bestaande uit de straten Van 
Haeftenpark, Erewacht en Klein Oosterwijk. 
Na een gehouden enquête gaven de bewoners 
aan dat zij zich meer verbonden voelden bij 
de buurtvereniging van Wenum Wiesel dan 
bij die van Kerschoten of Het Loo. Net als de 
de wijk Hommelbrink horen zij daarom ook 
bij WWNNA, wat staat voor Wenum Wiesel 
en het Noordelijk deel van Noord Apeldoorn.

De naamgever generaal-majoor  
Van Haeften 
Gerard Antonius Van Haeften werd geboren 
op 9 juli 1862 in Breda. Hij studeerde aan de 
KMA (Koninklijke Militaire Academie) en 
werd in 1882 benoemd tot tweede luitenant 
bij het 1e Regiment Vestingartillerie. In 1886 
werd hij overgeplaatst naar de veldartillerie 
nadat hij in 1885 bevorderd was tot eerste 
luitenant. In 1894 werd hij overgeplaatst naar 
de 3e Divisie Koninklijke Marechaussee en  
in 1897 werd hij bevorderd tot kapitein. 

Van Haeften in de  
rang van kolonel

Van Haeften’s carrière verliep voorspoedig 
en in 1909 werd hij benoemd tot luitenant-
kolonel en tevens tot Inspecteur van het 
Wapen der Koninklijke Marechaussee. In 
1911 werd hij gepromoveerd tot kolonel.

Van Haeften was een man met ideeën en hij 
deinsde er niet voor terug om deze te delen. 
Hij schreef in 1913 het boek ‘Het beheer, 
de belangen en de dienst der Koninklijke 
Marechaussee’, waarin hij zijn studie over 
dit onderwerp presenteerde. Tijdens de 
mobilisatiejaren van 1914 tot 1918 was er  
een aanzienlijk aantal mannen onder de 
wapenen, en er moest toezicht worden 
gehouden op deze situatie. Er werd voor-
gesteld om de marechaussee uit te breiden, 
maar Van Haeften verzette zich hevig tegen 
dit idee uit angst voor een afname van de 
kwaliteit van het Wapen. Hij werkte niet  
mee aan de uitwerking van de plannen en 
stelde in plaats daarvan de oprichting van  
een eigen legerpolitie voor, die later ook  
werd opgericht.

Met ingang van december 1918 mocht Van 
Haeften zich generaal-majoor (titulair) 
noemen. Op 1 januari 1923 kreeg hij eervol 
ontslag uit militaire dienst. Van Haeften 
overleed op 9 maart 1934 in Den Haag.

Roelof Scholten

Bronnen:
www.jeoudekazernenu.nl
www.inlichtingendiensten.nl

Het voormalige hoofdgebouw van de kazerne waarin tegenwoordig  
acht appartementen zijn gevestigd

Het rijtje met voormalige dienstwoningen
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Wandeling over landgoed De Kopermolen

Voor deze rondleiding, georganiseerd in het kader van 100 jaar 
Buurtvereniging WWNNA, hadden zich 64 buurtbewoners opgegeven. 
Op 1 april, de dag waarop deze activiteit gepland stond, miezerde, 
regende of goot het en mede door dit slechte weer haakten toch wat 
belangstellenden af. De ‘diehards’, de bikkels echter verzamelden 
zich in regenkleding en gewapend met paraplu’s om 13.30 uur bij  
de Wenumse Watermolen.

Via het hooiland naast de Wijert, waar het recent geopende ‘insekten-
hotel’ werd bewonderd en Klein Cannenburg liepen we in een lange 
rij richting Kopermolenweg. Onderweg stopten we nog even bij huize 
De Beukenhorst en stonden we stil bij de gedenkstenen die daar vorig 
jaar gelegd werden ter nagedachtenis aan de vermoorde Joodse familie 
Oskar, Meta, Walter, Dora en Ruth Schäfer.

Tegen 14.00 uur kwamen we aan op het landgoed waar de eigenaren, 
en tevens onze gidsen Jan en Monique van Leeuwen, ons al stonden 
op te wachten. We werden van harte welkom geheten waarna we, 
vanwege het grote aantal belangstellenden, ons opsplitsten in twee 
groepen. De ene groep ging met Jan rechtsaf en de andere met 
Monique linksaf waarna we ongeveer twee uur door prachtige natuur 
hebben gewandeld. We kregen uitleg over de lange geschiedenis 
van hun bezit die honderden jaren teruggaat. We volgden paden en 
waterlopen die nodig waren om de vroegere watermolens draaiend te 
houden. Hiervoor werd als waterbuffer een grote vijver uitgegraven, 
nu omringd met eeuwenoude bomen. In de toenmalige Kopermolen 
werden koperen platen vervaardigd. Deze platen werden onder andere 
gebruikt voor het beslaan van scheepsrompen van de schepen van 

de Verenigde Oost-Indische Compagnie. 
Deze molen hield op met draaien ergens 
in de 19e eeuw. Helaas is deze met het 
bijbehorende landhuis al meer dan 100 jaar 
geleden gesloopt. De grote waterval van 
de watermolen is nog wel aanwezig. In een 
vroegere ijskelder ligt de heer Wouter van  
der Ven, een vorige eigenaar, begraven.
Er werd ons verteld over het vele werk dat 
verricht moet worden om het landgoed 
in stand te houden. Jan en Monique doen 
dit samen, met respect voor de natuur. Vol 
liefde en enthousiasme praten zij over hun 
prachtige bezit en levenswerk en dragen dit 
vol trots uit.

De reacties van de deelnemers over deze 
landgoedwandeling waren unaniem positief 
en Jan en Monique werden dan ook door 
iedereen hartelijk bedankt voor hun 
gastvrijheid.
Na afloop liepen we terug naar de Wenumse 
Watermolen waar voor de liefhebbers koffie 
en thee met wat lekkers klaarstond.
Ondanks het slechte weer werd het een  
zeer geslaagde middag.

Peter Ansems



1314e jaargang, september 2023

Fietstocht 6 mei 2023

Op zaterdag 6 mei, een mooie zonnige dag, 
was er door de buurtvereniging in het kader 
van het 100-jarig bestaan een fietstocht 
georganiseerd. Voor deze 18 kilometer 
lange tocht hadden 43 buurtbewoners zich 
ingeschreven en daarnaast nog eens twaalf 
buurtbewoners voor de MTB-tocht door de 
Kroondomeinen. Het vertrekpunt van beide 
tochten was bij de Wenumse Watermolen  
en iedereen was om 13.30 aanwezig.

De deelnemers zouden 
de prachtige omgeving 
van Wenum Wiesel ver-
kennen en om ervoor te 
zorgen dat iedereen goed 
geïnformeerd zou worden 
werden er drie groepen 
gevormd. Elke groep 
ging een andere kant op. 
De gidsen Ruud Lorwa, 
Kees Verdonk en Jos Tiel 
Groenestege, allemaal 
ervaren fietsers die onze 
omgeving op hun duimpje 
kennen, hadden de route 
zorgvuldig uitgestippeld, 
zodat alle interessante 

weetjes en bezienswaardigheden bezocht 
werden. De mountainbikers zouden onder 
leiding van Jan den Houdijker regelrecht naar 
de bossen van de Kroondomeinen rijden. 
Alle fietsers waren enthousiast en wilden 
graag vertrekken.

De groepen volgden hun gidsen terwijl ze 
door het prachtige landschap van Wenum 
Wiesel fietsten. Er werden interessante feiten 
over de lokale geschiedenis, flora en fauna 
verteld waardoor de fietstocht niet alleen 
leuk was, maar ook leerzaam. Hoe belangrijk 
de beken en sprengen waren voor de vele 
molens en wasserijen die hier vroeger waren 
en de sprengenkop, diep gelegen aan de 
Greutelseweg werd bekeken. Hoe belangrijk 
het Koningshuis toen was als werkgever voor 
onze buurtschap. Hoe de boeren de Wieselse 
en Wenumse enken aanlegden voor de 
veeteelt en akkerbouw.

De pauzestop was voor iedereen op landgoed 
De Ploeg aan de Greutelseweg. Eigenaresse 
Mieke de Bruijn verleende hieraan graag haar 
medewerking zodat de vier groepen er op het 
plein voor de Grote Schuur wat konden eten 
en drinken. Even tijd om te rusten en van 
het landgoed te genieten. De deuren van die 
schuur stonden open zodat je het mooie oude 
interieur kon bekijken. Linda den Houdijker 
had zo’n 60 pannenkoeken gebakken die 
gretig aftrek vonden.
Er was voor iedereen 
fris, fruit etc. en Britt 
Seljak en onder-
getekende zorgden 
ervoor dat niemand 
wat tekortkwam. Ook 
hier gold: wie jarig is 
trakteert. Na een korte 
pauze stapte iedereen 
voldaan weer op de 
fiets voor het vervolg 
van het avontuur.

De fietstocht door Wenum Wiesel met de 
gidsen was een groot succes. Het creëerde een 
gevoel van samenhorigheid en zorgde voor 
een leuke, gezellige en leervolle middag voor 
alle deelnemers.

Peter Ansems
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Motortocht 3 juni 2023

Wat een geweldige motortocht werd het! Met Eddie Bouwmeester 
en Gertie van Vemde als gidsen heb je als groep motorrijders zeker 
een leuke rit voor de boeg. De wijde omgeving van Apeldoorn biedt 
afwisselende landschappen en pittoreske wegen om te verkennen.

De start van deze tocht was uiteraard weer bij de Wenumse Water-
molen. Om 13.30 uur werden de rijders verwelkomd en na een korte 
uitleg over de rit en de regelementen vertrok de groep.
Via de Amersfoortseweg, Hoog Soeren en halte Assel reden ze naar 
Radio Kootwijk. Een tocht door de mooie natuur en over rustige 
landwegen. Eenmaal bij Radio Kootwijk werd het voormalige zend-
station bewonderd en werd er verteld over de geschiedenis ervan.

De toertocht ging verder over de Veluwe en tijdens de pauzestop 
trakteerde de jubilerende buurtvereniging de rijders op koffie met 
appeltaart wat zij zich heerlijk lieten smaken. Hierna ging de tocht 
verder over prachtige stuurwegen door bossen, heidevelden en langs 
gezellige dorpen. Tijdens de tocht wezen Eddie en Gertie de groep  
de weg en deelden interessante informatie over de omgeving.

Het was een geweldig mooie middag met prachtig weer en goede 
rijders waardoor het een zeer geslaagde rit werd!

Peter Ansems

1 juli 2023

de dag van het grote feest:  
Buurtvereniging WWNNA 100 jaar!

Zo’n twee jaar geleden werd ik gebeld door 
Daphne de Wilde. Met het enthousiasme 
dat haar eigen is vertelde ze me dat ik me 
had opgegeven voor de feestcommissie om 
de viering van het 100-jarig bestaan van 
de buurtvereniging WWNNA mede vorm te 
geven. Ze vroeg of ik nog geïnteresseerd 
was in die positie. Ik vond het geweldig dat 
ze me belde! Kon me helemaal niks meer 
herinneren van mijn toezegging destijds, 
maar blij verrast als ik was zei ik: “Ja!”.

De toezegging resulteerde in een groot aantal 
vergaderingen, actieve buurtgenoten die 
ik heb leren kennen en een hoop lol! Want 
wat is er nou leuker dan met een groepje 
enthousiastelingen een feestjaar organiseren?
Als nieuwkomer begon ik maar met de ‘kat 
uit de boom kijken’. Dat leek me een goede 
strategie! Wat me al heel snel opviel was dat 

binnen ons team iedereen een specialisme 
leek te hebben. In het bedrijfsleven worden 
er kapitalen uitgegeven aan dure coaching 
bureaus om erachter te komen welke rollen 
alle teamleden hebben en hoe die het beste 
met elkaar kunnen samenwerken; binnen 
deze ogenschijnlijk willekeurige groep 
mensen leek dat allemaal vanzelf te gaan.

Dat gold ook voor mijn rol: ik trok heel snel 
de website, facebook en andere communicatie 
naar me toe (je doet toch sneller wat je al 
kent). In dit team had je ook de denkers en 
de doeners. En gelukkig ook de mensen met 
ervaring met het organiseren van feesten.  
En de mensen met handige contacten. 
Kortom, het duurde niet lang of er stond een 
team. Bijna iedereen kende elkaar al, maar 
voor mij werd het ook snel duidelijk hoe de 
hazen liepen.
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De voorbereiding
Anderhalf jaar hebben we op elke eerste 
woensdag van de maand vergaderd. Soms 
verliep dat chaotisch en dacht ik na afloop: 
gaat dat feest er ooit komen? Maar toen 
hadden we ‘ineens’ een website en werd  
één en ander ineens concreet.

De laatste maand voor het feest werd het 
contact in onze groepsapp zowat dagelijks. 
De week ervoor werd het duidelijk dat het 
weer niet mee zou zitten; het zou flink gaan 
regenen op zaterdag 1 juli! De tentenbouwer 
werd gebeld en er kwamen meer tenten. 
Iedereen met een partytent werd gevraagd 
die in te leveren, want ook Ter Weele en de 
muntenverkoop moesten droog staan!

De dinsdag voor het feest hebben de 
mannen van DSV en onze eigen mannen 
de brug gebouwd tussen het terrein van de 
watermolen en het weiland van Koetsier. De 
laatste discussies over de indeling van het 
terrein en waar de grote nieuwe tent moest 
komen te staan werden gevoerd. Wat onze 
groep vooral erg bezig heeft gehouden waren 
de plaskruizen. Iedereen had een mening 
over waar die dingen moesten komen!

Vrijdag opbouwdag
Vrijdags voor het feest was de grote opbouw-
dag! Zaten we in onze feestcommissie met 
negen man; die vrijdagochtend waren we al 
in aantal verdubbeld! En dat verdubbelen zou 
nog een paar keer gebeuren! Overal kwamen, 
voor mij, nieuwe mensen vandaan om te 
komen helpen met het zetten van koffie of het 
opzetten van partytenten en voor hand- en 
spandiensten. Ik stond er met verbazing naar 
te kijken! Voor mij waren de meeste mensen 
nieuw, maar iedereen bleek elkaar te kennen 
via de Oranjevereniging, de buurtvereniging 
of de dorpsraad, omdat het buren waren of 
omdat iemands opa bij iemands oma in de 
klas had gezeten. 

Want dat werd me wel duidelijk; veel mensen 
wonen al vele generaties in Wenum Wiesel en 
hebben daardoor een diepe verbondenheid 
met elkaar en de grond. Ik vind dat mooi 
om te zien. Zelf heb ik in alle windhoeken 
van Nederland gewoond: opgegroeid op het 
platteland, maar jaren in de stad gewoond.

Die vrijdag begon anderhalf jaar vergaderen 
en discussiëren ineens concreet te worden. 
Het podium werd gebouwd: hier kwamen 
dus Wiesels Delight en DJ Remco te staan. 
De tentenleverancier kwam met een klein 
leger aan mannen die de boel binnen no time 
hadden opgezet. Drankenhandel De Klok 
kwam met een grote vrachtwagen de drank 
brengen. Het begon goed te kriebelen nu! 
Toen de tent stond konden we gaan inrichten. 
De bar werd gebouwd en de koelkasten 
gevuld. Het eerste fust werd aangesloten. De 
feestverlichting werd opgehangen samen met 
de prachtige vlaggetjes van de kinderen van 
De Sjofar. Aan het eind van de dag hadden  
we samen een prachtige feestlocatie gemaakt.

Zaterdag: de grote dag
Afgesproken was dat we om 8.00 uur met 
koffie zouden beginnen. Helaas kon ik er 
pas om 9.30 uur zijn omdat ik dringende 
verplichtingen had. Nou, dat heb ik geweten! 
Het hele weekend heb ik dat moeten horen 
alhoewel ik de andere ochtenden gewoon 
netjes op tijd was. Terecht natuurlijk, want 
samen uit – samen thuis. Maar ja, soms kom 
je ergens niet onderuit.

De tent stond er nog net zo mooi bij zoals 
we hem de dag ervoor hadden achtergelaten. 
De grootste klussen waren geklaard en 
nu moesten de punten op de ‘i’. worden 
gezet. Marco van café De Hamer sponsorde 
kroketten voor iedereen voor de lunch. 
Ons aantal vrijwilligers was nogmaals 
verdubbeld. Meer leveranciers volgden: 
eind van de ochtend bracht Ter Weele de 
BBQ’en. De springkussens, popcorn- en 
suikerspinautomaten werden gebracht. Het 
feest werd steeds concreter. Helaas werden 
de weersverwachtingen ook steeds concreter. 
De regen kwam af en toe met bakken uit de 
lucht. Gelukkig hadden we onze fantastische 
tent, waaraan intussen iedereen heel erg 
gehecht was geraakt.
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De kinderactiviteiten begonnen en daarmee 
begon eigenlijk ook schoorvoetend ons feest. 
Ik zag steeds meer mensen het feestterrein 
betreden terwijl de laatste dingen nog in 
orde werden gemaakt en de laatste ritjes met 
de shovel werden gereden. Gek genoeg zat 
daarmee het grootste deel van onze klus erop. 
We konden ook even ontspannen en met 
onze familieleden bijlgooien of iets drinken.
Langzamerhand klaarde het weer op en 
daarmee kwamen er ook steeds meer mensen 
naar het feestterrein rondom de watermolen. 
Er werd druk bijlgegooid (wat nog niet 
meeviel) en met pijl en boog geschoten.

Om 16.00 uur kwam het absolute hoogtepunt 
van de activiteiten: de roofvogelshow en 
uilendemonstratie. Van ver buiten Wenum 
Wiesel waren mensen hiervoor naartoe 
gekomen. En niet voor niets, want het was 
een waar spektakel! Reinier de valkenier 
zocht een vrijwilliger en op de een of andere 
manier had ik binnen no-time een leren 
handschoen aan met een Amerikaanse 
woestijnbuizerd er bovenop. Ik stond perplex; 
wat een schitterend dier zo vlak voor mijn 
neus. Na de roofvogels kwam er een groot 
aantal uilen uit de kasten van Reinier. Met als 
absoluut hoogtepunt natuurlijk de Europese 
oehoe. Alle uilen zaten bij mensen op de 
hand, uiteraard met een leren handschoen 
aan. Het was ongelofelijk om zo’n prachtig 
dier van heel dichtbij te kunnen bewonderen.

Na Reinier de valkenier met zijn prachtige 
vogels was het de beurt aan de Hofbloazers: 
een vrolijke hoempapaband met een reper-
toire van voor iedereen bekende liedjes. Een 
prachtig en vrolijk begin van het avond-
programma. De bar was open en de tent liep 
vol. Rond 16.30 uur kwam Ter Weele met al 
het vlees, salades, stokbrood en sauzen. Als 
een geoliede machine waren de bbq’s binnen 
no-time aan en was het buffet met behulp van 
vrijwilligers ingericht. Om 18.00 uur kon de 
barbeque beginnen.

Na de Hofbloazers was het de beurt aan 
Wiesels Delight. Tijdens de borrel en de 
barbeque speelden zij met hun prettige 
repertoire de sterren van de hemel.

Het feest was nu echt begonnen en de 
sfeer was geweldig. Het volk van buiten 
was nu naar huis en we waren als Wenum 
Wieselaars weer onder elkaar. We vierden 
dat onze buurtvereniging maar liefst 100 jaar 
bestond. Oude en nieuwe bekenden troffen 
elkaar: “Hé, lang niet gezien! Hoe gaat het?” 
Als nieuwkomer keek ik om me heen en 
telde ik mijn zegeningen. Wat had ik veel 
buurtgenoten leren kennen en wat had ik  
veel over hen en over mezelf geleerd.
Ik was een beetje vergeten hoe leuk het is  
om samen met anderen iets te organiseren.  
De laatste keer dat ik dat had gedaan was  
in mijn studentenhuis in Groningen.
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Het eten was op. Het was ook, op een paar 
speklappen na, letterlijk op. Van de 325 
mensen die zich hadden opgegeven waren 
er maar 14 niet gekomen. Met de slechte 
weersverwachtingen in het achterhoofd 
vind ik dat ongelofelijk. Het toont maar aan 
hoe groot de onderlinge betrokkenheid van 
Wenum Wiesel is. En een gratis barbeque van 
Ter Weele helpt ook natuurlijk. De borden 
werden opgeruimd en DJ Remco maakte zijn 
opwachting. Voor de kinderen die naar bed 
moesten begon hij de avond met een blok met 
K3 en andere vrolijkheid. Tijdens het dansen 
ontmoetten ook de jongeren elkaar. Twee 
meisjes van elf jaar, die praktisch bij elkaar om 
de hoek wonen en van elkaars bestaan niet af 
wisten, dansten samen op de Snollebollekes! 
Die ontmoeting gaat een vervolg krijgen want 
beter een goede buur dan een verre vriend 
immers. Hoe mooi is dat?

Om 22.00 uur had ik ‘muntenverkoopdienst’. 
Ik moest dus de dansvloer verlaten om samen 
met mijn collega munten te verkopen. Achter 
de balie kwam ik iedereen weer tegen. Ons 
feest had grote aantrekkingskracht op jongeren 
uit de wijde omgeving. Op een gegeven 
moment stond er een groep van 20 jongens 
die allemaal 18+ bandjes nodig hadden om 
alcohol te mogen drinken. Als commissieleden 
hadden wij allemaal het certificaat ‘Alcohol 
schenken in de horeca’ moeten halen. We 
kwamen dus goed beslagen ten ijs als het 
gaat om de creatieve wijze waarop door 
minderjarigen geprobeerd werd een groen  
in plaats van een rood bandje te krijgen.

Op een gegeven moment kwamen er drie 
meisjes van een jaar of 17/18 naar de 
balie met de vraag of ze alsjeblieft op het 
springkussen mochten. Gierend van het 
lachen renden ze er met z’n drieën naartoe.

En toen was het voorbij ...
Het feest liep om 00.30 uur op z’n eind.  
DJ Remco speelde z’n laatste liedjes en toen 
was het klaar. Ineens. Zo schoorvoetend 
als het was begonnen, zo plotseling was het 
afgelopen. De vrijwilligers van de Oranje-
vereniging vormden de bezemwagen en 
begeleidden iedereen naar de uitgang. Het 
was duidelijk dat zij veel vaker met dit bijltje 
hadden gehakt.

Als commissieleden hadden we het grootste 
deel van de avond op cola en spa rood 
gestaan en nu was het ook voor ons tijd om 
nog een biertje te drinken. Er werd chips in 
bakken gedaan en er kwam een schaal met 
worst en kaas. En dat was me toch lekker na 
48 uur op de been geweest te zijn! Er werd 
nog een uurtje gezellig nagepraat en toen  
was het tijd om naar huis te gaan. De vol-
gende ochtend moesten we ons tenslotte  
om 8.00 uur weer melden.

Na een paar uur slaap zat ik alweer op mijn 
fiets richting de watermolen, mijn gezin in 
diepe slaap achterlatend. Toen ik aankwam 
waren de ‘die hard’ vrijwilligers alweer op 
de been! Na een kop koffie begon het grote 
opruimen. De bar moest leeg en uit elkaar 
gehaald, alle partytenten afgebroken. Eigenlijk 
ging het best vlot. Rond het middaguur was 
de grootste klus wel geklaard en gingen de 
meesten naar huis. En dan zit het er ineens 
op! Wat met een telefoontje van Daphne 
begon was met het opruimen ineens achter  
de rug. Uiteraard hebben we het officiële 
gedeelte in oktober nog, maar dat is een stuk 
minder werk.

Ik heb genoten, mij ook verbaasd, hard 
gewerkt, mijn best gedaan, problemen 
opgelost en groene bandjes geweigerd aan 
minderjarigen. Dingen die ik was vergeten 
heb ik me weer herinnerd, namelijk hoe 
leuk het is om samen iets te organiseren en 
na afloop moe maar voldaan achterom te 
kijken. Ik heb buurtgenoten leren kennen en 
voel me opgenomen in hun midden. Ik kom 
misschien van ver, maar ik ben ook Wenum 
Wieselaar! Net als iedereen hier ... .

Britt Seljak
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Een wandeling van Het Loo  
naar kasteel Cannenburg in de 19e eeuw

Ook vroeger wandelden de mensen. In het 
boek ‘Gelderland, wandelingen in de 19e 
eeuw’ van de auteur J. Craandonk wordt 
onder meer een wandeling beschreven 
van Het Loo naar kasteel Cannenburg 
in Vaassen. De beschrijving van deze 
wandeling is zeer beeldend, bijna poëtisch 
en is te mooi om niet te publiceren in  
deze special. Het geeft een goed inzicht  
in de veranderingen in het landschap die  
de laatste 150 jaar in onze buurtschap 
hebben plaatsgevonden.

Het boek kwam uit in 1884; de 
wandeling zelf zal omstreeks 1880 
gemaakt zijn. Hieronder volgt de 
beschrijving van deze wandeling, 
waarbij de spelling is aangepast 
aan de huidige spelling, maar 
waarbij getracht is zoveel mogelijk 
de beeldende stijl van de auteur 
te handhaven. De wandeling 
volgt de Zwolseweg. Kunnen we 
nog iets terug herkennen in de 
beschrijving?

Als wij de Loolaan uit wandelen 
en de ons bekende laan langs de 

Keizerskroon inslaan, dan komen wij even 
voorbij dit logement langs een kleine omweg 
op de grote heirbaan uit. In de driehoek, 
door de wegen gevormd, vinden wij het 
grootste gedeelte van het gehucht Loo, met 
zijn gemeenteschool en de kerk en school 
der Chr. Gereformeerde gemeente. Gelijk 
Apeldoorn een dorp is, dat menig kleine stad 
overtreft, zo is Loo een gehucht, dat door 
de talrijkheid en het welvarend voorkomen 
van zijn huizen menig dorp in de schaduw 
stelt. Bosjes, lanen en bouwakkers vormen 
een vrolijk landschap vol afwisseling. En zijn 
de beuken langs de weg nog wat schraal, zij 
beloven in de toekomst een sieraad voor de 
omtrek te worden.

De weg rechts leidt naar Deventer, door 
de buurtschap Ankelaar, en in die richting 
vinden wij de korenakkers van de uitgestrekte 
Noord-Apeldoornse Enk, waaruit enkele 
verstrooide huizen hun bemoste daken 
verheffen en waar doorheen een aantal 
voetpaden en zandsporen zich slingeren. 

Aan de andere zijde van de met linden, 
iepen en eiken beplante straatweg liggen de 
huizen van het gehucht Loo in het groen, en 
daarachter prijken de donkere bossen van het 
koninklijk park. Achter de moestuin komen 
wij langs, maar de schatten, daarin gekweekt, 
kunnen wij niet zien. Tussen de rasters door 
kunnen wij wel een blik op de grote vijver 
werpen, en boven het staketsel zien wij de 
hoge kruinen van de statige bomen, die de 
fraaie waterpartij omringen. Een vrolijk 
beekje (de Koningsbeek, red.) doorsnijdt onze 
weg en gaat zich daarginds in de velden 
verbergen. Vóór dat het zich stort in de Grift, 
zal het zich nog verdienstelijk maken door 
het rad van een watermolen in beweging  
te brengen.

Wij moeten ons niet laten afleiden door 
het zandpad, dat ter rechterzijde langs 
schilderachtige berkjes, met hun fijne witte 
schors en hun bevallige guirlandes van 
bochtige takken voortloopt (Oude Zwolseweg, 
red.), noch door de brede grintweg, die straks 
ter linkerhand de rasters van het park volgt 
(Wieselseweg, red.). Het eerste zou ons wel 
door de buurtschap Wenum naar Vaassen 
brengen, maar toch niet boven de straatweg 
te verkiezen zijn (opmerkelijk, dat zouden  
wij nu niet meer in ons hoofd halen, red.).

Locatie schietbanen en het bijbehorende kamp, 
naamgever van de Wieselse Kampweg
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De tweede leidt naar het Wieselse kamp waar in 1872 de derde 
Nationale Scherpschuttersschietwedstrijd (wat een woord!) door de 
Nederlandse Weerbaarheidsbond (welk een woord wederom!) werd 
gehouden, maar dat thans verlaten is, behoudens de weken waarin 
de Normaalschietschool er oefeningen houdt (de overblijfselen van 
de schietbanen en het kamp liggen nu in het Kroondomein ongeveer 
tegenover de boswachterswoning; zie het kaartje op pagina 18, red.).

Langs onze weg gaat het bouwland allengs in heide over. Een prachtig 
heigezicht opent zich. In de verte blauwen de heuvels, bedekt met de 
donkere Wieselse bossen, die in enige slanke, afzonderlijk staande 
dennen uitlopen. Scherp steekt het rode dak van een woning, door 
de zon verlicht, tegen de achtergrond af en blinkend wit schittert 
het spoor in de bruine heide, waarover een zware wolkenschaduw 
trekt. Voor ons tekent zich zwart getint bos onder de wilde lucht 
met krachtige lijnen af. Helder blinkt, meer op de voorgrond, een 
haverveld met zijn teder groen, in tegenstelling met het purper en 
violet van de nog onontgonnen heide er om heen. Ruw en woest,  
vol indrukwekkende majesteit is het landschap.

Maar opeens verandert het. Wij zijn het bos, dat voor ons ligt, 
genaderd. Een barre zandweg loopt er dwars voorbij, en zie nu eens, 
hoe fris en vrolijk het beekje voort stroomt onder de takken, driftig 
schuimende watervalletjes vormend en brekend over de grote stenen, 
die het in zijn bedding ontmoet (Wenumse beek, red.). Zonderling 
zien die stenen er uit. Zo levert de heide ze niet, zo zwart en blauw en 
geel geaderd en gestreept! Kopererts is het, wat wij hier vinden in de 
beek. Het bos behoort tot het aanzienlijk landgoed ‘de Rotterdamse 
Kopermolen’, waar in 1740 een belangrijke koperpletterij werd 
gevestigd en thans een fabriek van houtbewerking in werking is.

Het is een fraaie buitenplaats, met hoog en dicht houtgewas, met 
slingerpaden doorkruist; en langs de schaduwrijke weg schiet het 
beekje lustig voort, totdat het bij een brugje kletterend naar beneden 
stort. Nu zien wij ook de witte molen, met het rode dak en het 
wentelend rad, half onder het groen verscholen, en getuigde dat rad 
niet van de bestemming van het vriendelijke gebouw, wij zouden 
het eerder voor een herenhuis aanzien, want voor de gevel prijken 
beelden, helder afstekend tegen de donkere achtergrond. Toch is het 
het herenhuis niet, evenmin als hier nog de hoofdtoegang is tot het 
goed. Die vinden wij een weinig verder, door een deftig ijzeren hek, 
tussen zware, met vazen versierde stenen pilasters, die de naam de 
Rotterdamse Kopermolen met grote letters dragen. Van hier leidt  
een brede laan naar het huis.

De pilasters  
met de vazen,  
het toegangshek 
tot de Rotterdamse 
Kopermolen

Aan de overkant van de weg is het een ander, 
minder statig, maar niet minder liefelijk 
tafereel. Daar kronkelt zich de beek langs 
het frisse weiland, waar de bonte runderen 
het lommer van een prachtige eik hebben 
opgezocht, en waar een mooie linde het rieten 
dak van de boerenwoning overschaduwt. 
Nog enige tijd strekt het bos zich langs de 
sparrenlaan van de straatweg uit. Dan komen 
wij weer in het open veld; rode heide, witte 
boekweit, groene haver, de schaapskooi 
tussen de berken aan het rulle zandspoor, 
akkermaalshout, blauwe heuvels in de verte, 
het torentje voor ons met zijn scherpe spits, 
het donkere bos, dat de Cannenburg omringt, 
waarboven even een torendak blinkt, de 
kudde schapen op het woeste veld, boerderijen 
onder de eiken, die hun knoestige takken 
beschermend er over uitbreiden, bet beekje 
met zijn steile kanten, slingerend door de 
akkers, de molen met zijn gonzende wieken, 
dit alles geeft een rijkdom van afwisseling, 
terwijl wij het stille dorpje naderen.

Straks volgen oude, hoogstammige beuken, 
een ijzergieterij, wederom boekweitvelden 
en bosjes, en de eerste witte huizen aan de 
dorpsstraat, met tuinen, bloemen, bomen, 
vrolijk en rustig gelegerd rondom het 
kerkje tussen de linden. Ook vinden wij 
er het logement, ‘s zomers druk bezocht 
en een aangename verblijfplaats voor 
families uit de stad, en niet het minst voor 
landschapschilders, die hier in niet geringen 
getale hun studies kwamen maken, toen de 
heerlijke, wilde bossen van de Cannenburg 
nog in hun vollen luister prijkten. Hun 
ondergang was ook voor Vaassens welvaart 
een zware slag.

Tot zover de beschrijving van de wandeling 
van Het Loo naar de Cannenburg. Uit de 
beschrijving komt duidelijk naar voren dat 
het landschap ten noorden van de huidige 
Anklaarseweg tot aan Vaassen omstreeks 
1880 nog voornamelijk heidegebied was, 
een woest en ruig landschap, doorslingerd 
met zandwegen en voetpaden. In de buurt 
van de beken was sprake van wat bouw- en 
weideland. Er stonden slechts verspreid 
enkele huizen en boerderijtjes. Langs en 
op de heide een enkele schaapskooi. De 
uitzichten moeten fenomenaal geweest zijn.

Roelof Scholten
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Beste buurtbewoners
Wat een geweldig feest hebben we achter de rug!

We vierden het 100-jarig bestaan van onze buurtvereniging met 
verschillende activiteiten. Het gehele feestprogramma werd bedacht 
en georganiseerd door de speciaal hiervoor opgerichte commissie, 
bestaande uit ondergetekende en een aantal enthousiaste 
buurtbewoners. Ik wil hun namen toch nog een keertje noemen: 
Johan van de Steeg, Britt Seljak, Jenny Mijnheer, Job Vernooy,  
Celine Bouwmeester, Daphne de Wilde, Linda den Houdijker en 
Monique van Vemde.
Dames en heren, nogmaals bedankt voor jullie tomeloze inzet. Wat 
deden jullie je best om het feest van 1 juli jongstleden ‘100 jaar 
buurtvereniging’ tot een hoogtepunt van dit jubileumjaar te maken.

Dan begin je, al meer dan een jaar geleden, met de organisatie van alle 
activiteiten en dan is het zomaar ineens voorbij! Althans bijna voorbij! 
Eigenlijk bestaat WWNNA pas op 24 oktober 2023 officieel 100 jaar. 
Dit valt op een gewone doordeweekse dag wat het wat lastiger maakt, 
maar helemaal voorbij laten gaan willen we dit heuglijke feit ook 
weer niet. Daarom is er op veler verzoek op vrijdag 27 oktober nog 
een keer de fototentoonstelling in de Wenumse Watermolen die ook 
op 1 juli werd gehouden. Het blijkt namelijk dat veel buurtbewoners 
deze op die dag hebben gemist omdat zij niet verder kwamen dan 
het feestterrein buiten bij de Wenumse Watermolen en helemaal 
niet binnen in de watermolen zijn geweest! Deze expositie is vooral 
interessant voor onze oudere bewoners, maar natuurlijk is iedereen 
van harte welkom. Tussen 10.00 en 16.00 uur staat de koffie klaar en 
de toegang is uiteraard gratis!
Vanaf 16.30 uur zijn alle vrijwilligers die zich het afgelopen jaar in 
hebben gezet voor de buurtvereniging welkom in de watermolen.

Dankzij alle zuinige penningmeesters was er goed voor het eeuwfeest 
gespaard. Ook verleende de gemeente Apeldoorn ons een royale 
subsidie, waardoor een geweldig feest kon worden georganiseerd. 
Verschillende bedrijven uit ons buurtschap stelden apparatuur en 
materialen belangeloos ter beschikking. 

Van de Oranjevereniging leenden we van alles 
en nog wat en nogmaals iedereen bedankt 
voor jullie enthousiaste medewerking.
Tientallen vrijwilligers bedankt, voor wie je 
bent, voor wat je doet, altijd vanuit je hart, 
nooit omdat het moet!

Was het weer overdag knudde, rond 16.00 
uur knapte dit op en werd het een mooie 
zomeravond die tot in de late uurtjes duurde.
Meer dan 300 buurtbewoners schoven aan 
voor de gratis barbecue en genoten van 
de muziek en sfeer. Doordat er voor alle 
activiteiten moest worden ingeschreven zijn 
we erachter gekomen dat ons ledenbestand 
niet up-to-date is. Dit komt voornamelijk 
doordat de mensen, zeker zij die verhuizen 
binnen Wenum Wiesel, geen adreswijziging 
aan ons doorgeven. Soms hebben we drie 
verschillende namen op één adres staan. Hier 
gaan we wat aan doen. Hoe precies weten 
we nog niet, maar dit wordt onze volgende 
uitdaging. Het kan zo maar zijn dat wij u 
huis-aan-huis gaan bezoeken of dat we dit 
met de Sinterklaascollecte combineren. 

Graag willen wij op termijn ook uw e-mail-
adres in ons bestand hebben, zodat we 
iedereen digitaal kunnen benaderen. Een veel 
gehoorde opmerking van de bezoekers was 
“waarom organiseren jullie niet eens vaker 
zo’n gezellige barbecue?” Dat zouden wij als 
bestuur best willen doen, eens in de vijf jaar 
bijvoorbeeld, maar als dan weer gratis de 
bedoeling is, moeten we toch echt eens gaan 
denken aan de verhoging van de contributie. 
U betaalt nu € 5,- per jaar; als we dit verhogen 
naar € 10,- per jaar, kunnen we best eens in 
de vijf jaar een leuke en gratis barbecue voor 
onze buurtbewoners organiseren. Oké, dit 
betekent wel een verhoging van 100%, maar 
wat vindt u van dit idee? Blijft u dan toch lid, 
besluit u om alsnog lid te worden? Wij horen 
het graag van u.
Op de Algemene Ledenvergadering van maart 
2024 komt deze verhoging op de agenda.

Wat ook een nieuwe uitdaging wordt is 
het bedenken van nieuwe activiteiten, niet 
alleen voor u maar zeker voor de jongere 
kinderen. Linda den Houdijker en Britt 
Seljak, twee dames van de feestcommissie, 
gaan zich hiermee bezighouden. Ik hoop u 
in de voorjaarsnieuwsbrief hierover meer te 
kunnen vertellen.
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Verder in dit blad leest u dat we in september 
weer met de dinsdagavondactiviteiten gaan 
beginnen gedurende het winterseizoen.

Wat als een zwaard boven ons hoofd hangt 
is de dreigende verkoop van de Wenumse 
Watermolen door de gemeente Apeldoorn. 
Deze vindt het nodig om dit complex af 
te stoten, wat ernstige gevolgen voor de 
activiteiten van onze buurtvereniging kan 
hebben. We hebben dan immers geen 
‘clubhuis’ meer waar we gebruik van kunnen 
maken. Ondanks alle beloftes die ons gedaan 
worden zien we dit somber in.

Niet alleen de dorpsraad is dringend op zoek 
naar nieuwe bestuursleden, ook het bestuur 
van de buurtvereniging zoekt een nieuwe 
secretaris. Marianne de Wilde heeft ons na 
vele jaren trouwe dienst laten weten hiermee 
te willen stoppen. Wel blijft zij lid van de 
Sinterklaascommissie en mogen we haar 
vragen voor hand- en spandiensten.  
Draagt u onze buurtschap een warm hart toe 
en heeft u wel wat tijd over? Meldt u zich  
dan aan voor een functie binnen WWNNA!

Met warme groet,
Peter Ansems 

voorzitter buurtvereniging

Paaseieren zoeken 2023

Op 8 april 2023 hebben we weer met onze buurtkinderen (basis-
schoolleeftijd) ‘eieren’ gezocht op het terrein van de Wenumse 
Watermolen. Dit jaar hadden zich dertig kinderen opgegeven  
om verstopte eieren te gaan vinden.

De bestuursleden van de buurtvereniging hadden twee zoekvakken 
gemaakt en in ieder vak lagen veel witte en één gouden ‘ei’ verstopt.  
In het ene vak gingen de kinderen van groep 1 t/m 4 zoeken en in  
het andere vak die van groep 5 t/m 8.

Rond de klok van 13.30 uur gingen de kinderen enthousiast van start 
en al snel hadden de eerste er al een aantal in hun zelf meegebrachte 
tas zitten. Na vele takken, bladafval en ander natuurlijk materiaal 
op de kop gezet te hebben werd er in beide vakken uiteindelijk het 
gouden ei gevonden.

Om ongeveer 14.00 uur stopten we met 
zoeken en werden de gevonden eieren geteld. 
Er was namelijk een extra prijsje voor degene 
die de meeste witte exemplaren gevonden 
had en een grotere prijs voor degene die het 
gouden ‘ei’ gevonden had.

Na afloop ging elk kind met een doos eieren 
(gesponsord door de familie Huis in ’t Veld), 
een pakje drinken en paasschuimpjes naar 
huis. Volgens de ouders en volgens ons was 
het weer een vrolijke en geslaagde activiteit.

Het bestuur



22 Nieuwsbrief nr. 31

Rij, fiets,  
wandel en handel  
in Wenum Wiesel

Zaterdag 24 september 2022 stond 
Wenum Wiesel in het teken van Wandel 
en Handel. Het werd een dag om nooit te 
vergeten. Zo’n dag die nooit ‘dag’ werd 
met een lucht die steeds maar donker 
bleef. En met regen die met bakken uit  
de lucht kwam!

Goed, regen is verfrissend, verhelderend, 
goed voor bomen en planten en alles 
gaat weer lekker fris ruiken. Maar zoveel 
regen had niet gehoeven, het werd voor 
de 30 deelnemende adressen een compleet 
verregende dag. De meeste buurtgenoten 
hielden het dan ook om 12.00 uur voor 
gezien. Maar ... we proberen het dit jaar 
gewoon opnieuw.

Op Burendag, zaterdag 23 september 
2023 organiseert uw buurtvereniging 
opnieuw deze activiteit. Buurtbewoners 
kunnen die dag hun overtollige spulletjes 
aanbieden vanuit de eigen tuin, garage 
of carport. De deelnemende adressen 
worden in de voorafgaande week in de 
media vermeld. Op de dag zelf ligt er 
voor de belangstellenden bij de Wenumse 
Watermolen, het startpunt van de route, 
een plattegrond klaar met hierop de te 
bezoeken adressen.

Wilt u meedoen? Meld u zich dan aan vóór 
14 september aanstaande. Stuur gewoon 
een mailtje naar peter.ansems@wwnna.nl 
met uw adresgegevens of stop een briefje  
in de bus op het adres Huisakkers 9. De 
deelname is gratis! Wij hopen op veel 
deelnemers.

Het bestuur

Open Monumenten Dagen 2023
Heeft u de tocht van afgelopen 1 april gemist? Landgoed De 
Rotterdamse Kopermolen ontving toen 64 buurtbewoners. Spijt 
hiervan? Dan is er nu een herkansing, want op zaterdag 9 en  
zondag 10 september zijn er de Open Monumenten Dagen.

In het kader van ‘Levend Erfgoed’ stellen de eigenaars Jan en 
Monique van Leeuwen hun landgoed aan de Kopermolenweg 5 
Wenum Wiesel opnieuw open. De toegang is gratis!

Op dit landgoed is rond 1627 
een papiermolen gebouwd. 
Deze molen werd in 1753 
gekocht door de Rotterdamse 
scheepsbouwer Daniel de 
Jongh die deze verving door 
een kopermolen. Hij gaf het 
landgoed de naam ‘Landgoed de Rotterdamse Kopermolen’. Hij liet 
verschillende boomsoorten in de omgeving planten, heeft vijvers en 
wandelpaden aangelegd en richtte het geheel in tot een voornaam 
landgoed met herenhuis. Het water voor de molen wordt nog altijd 
aangevoerd door twee sprengen die door het buurtschap Wiesel 
lopen. Van de gebouwen zijn de restanten van de fundering nog te 
herkennen en ook is de gemetselde kade nog te zien. De plek waar 
de molen gestaan heeft (met een waterval van vier meter) en de 
wijer met bomen zijn eveneens te bezichtigen. Bij uw bezoek aan  
dit landgoed krijgt u een inkijkje in het mooie sprengengebied, 
waarbij u tevens meer te weten komt over waarom deze destijds 
gegraven zijn en wat ze nu in ecologisch opzicht betekenen.

De rondleiding over het landgoed duurt circa één uur (maximaal  
honderd deelnemers per dag). 

Zaterdag 9 en zondag 10 september
•	 1e	ronde	11.00	–	12.00	uur	(max.	vijftig	deelnemers).
•	 2e	ronde	15.00	-	16.00	uur	(max.	vijftig	deelnemers).
Elke 20 minuten vertrekt er een groep, de laatste om 16.20 uur.

Kom bij voorkeur op de fiets. Parkeren voor auto’s is beperkt 
mogelijk aan één zijde van de Kopermolenweg. Vanwege veilig- 
heid en privacy mogen er géén foto’s worden gemaakt en/of  
worden verspreid via sociale media.

Let op! U moet zich hiervoor digitaal aanmelden op de site van 
Open Monumenten Dagen Apeldoorn. Daar vindt u de link 
Dit formulier en/of Aanmelden verplicht.

Peter Ansems
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Uitnodiging stamppotbuffet

Op woensdag 15 februari 
jongstleden werd er door de  
buurtvereniging een stamp-
potbuffet georganiseerd, 
als eerste activiteit om het 
jubileumjaar 2023 mee te 
openen. In totaal schoven  
er 48 eters aan om gezellig 
met elkaar te tafelen.

Het bestuur heeft ervoor gekozen om 
de viering van 100 jaar Buurtvereniging 
WWNNA af te sluiten met – wederom – een 
stamppotbuffet, waarbij u als buurtbewoner 
van harte welkom bent.

Op woensdagavond 15 november 2023 heeft 
u de gelegenheid om samen gezellig te eten 
zonder dat u er zelf wat voor hoeft te doen!
Om 17.00 uur is de WenumseWatermolen 
open en om 18.00 uur bezorgt Bouwmeester 
Vers uit Vaassen de zuurkool, hutspot, 
boerenkool, rookworst, hachee, speklappen, 
jus en diverse zuren.

Voor een gereduceerde prijs van € 12,50 per 
persoon nodigen wij u uit om deel te nemen 
aan dit buffet. Dit is inclusief een drankje; 
er is rode of witte wijn, bier en fris (beperkt 
assortiment).
Na afloop krijgt u nog een kopje koffie of thee 
van ons met wat lekkers erbij. Natuurlijk kunt 
u die avond zoveel drinken als u wilt, dit  
uiteraard op eigen kosten. Maar let op, er  
kan in de watermolen niet gepind worden.
Geef je snel op want het aantal zitplaatsen is 
beperkt en vol = vol. Aanmelden met contante 
betaling kan tot woensdag 8 november bij:
•	 Marianne	de	Wilde,	Oude	Zwolseweg	135a
•	 Mirjam	Harleman,	Zwolseweg	408
•	 Joke	Bouwmeester,	Schupperijweg	16.

Het bestuur

De Pluktuin Apeldoorn ontploft!
Door een nat en koud voorjaar is de Pluktuin dit jaar half juni pas opengegaan. En nu ...?  
Nu is hij ontploft! Door de zonnekracht en de regen zijn alle bloemen uit de grond 
geschoten en vele staan nu te stralen. Altijd weer een prachtig gezicht als je ’s-morgens 
op tijd aanwezig bent en eerst een rondje door de tuin loopt. Dan zie je welke bloemen 
er zijn uitgekomen. Het is de kunst om zo lang mogelijk door het seizoen heen bloeiende 
planten te hebben. De rode bessen, helemaal achter in de tuin, laten zich ook goed zien. 
Er is weer een hoop te plukken van deze zure vitaminebommetjes.

Zoals u weet is de opbrengt van de groente-
tuin in eerste instantie voor de vrijwilligers. 
Vaak is er zoveel opbrengst dat we klanten 
ook wat kunnen aanbieden. Deze producten 
worden door de vrijwilligers van het land 
gehaald en ter verkoop aangeboden. Om 
de opbrengst van de moestuin zo groot 
en goed mogelijk te houden is het niet de 
bedoeling dat klanten zelf door de moestuin 
gaan struinen. Zo blijft de opbrengst goed 
en wordt er onbedoeld geen schade aan 

bijvoorbeeld jonge gewassen aangericht. Hou 
de borden in de gaten; daar staat op welke 
groenten er die dag gekocht kunnen worden.

De afgelopen winterperiode hebben de vrij-
willigers regelmatig doorgewerkt. Banken 
en tafels zijn geschilderd; ze kunnen er weer 
tegen dit seizoen. Natuurlijk zijn er bloemen 
en groenten voorgezaaid in de kas en werd er 
nagedacht over het plannen van activiteiten 
en werkzaamheden voor het nieuwe seizoen.
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Ook dit jaar doet de Pluktuin weer mee 
met De Rabo Clubsupportactie, om zo op 
deze manier geld te ontvangen. Geld dat elk 
jaar toch weer mooi meegenomen is. De 
tuin onderhouden kost namelijk niet alleen 
tijd, maar ook geld voor nieuwe grond, 
gereedschap, zaden en planten. Als u lid bent 
van de Rabobank en daar een rekening heeft 
kunt u vanaf 4 september aanstaande weer 
stemmen! Meer informatie vindt u op de site 
van de Rabobank: www.rabo-clubsupport.nl/
apeldoorn-en-omgeving

Kom gezellig eens kijken in de Pluktuin. Om 
een mooi veldboeket of bessen te plukken. 
Ook een kopje thee is er altijd wel te krijgen. 
Neem plaats op één van de bankjes en geniet 
van de rust. Ook zonder aankopen te doen 
bent u van harte welkom.

Op de website pluktuinapeldoorn.nl en op 
de Facebookpagina vindt u meer informatie 
over de tuin. U kunt ook een nieuwsbrief per 
mail ontvangen. Dan blijft u circa drie keer 
per jaar op de hoogte van nieuwtjes.  
Stuur een mail naar: nieuwsbriefpluktuin@
gmail.com om deze aan te vragen.

De Pluktuin Apeldoorn zit aan de Wieselse 
Kampweg 41; openingstijden op maandag, 
woensdag en vrijdag van 10.00 tot 15.00 uur. 
Wilt u meer specifieke informatie of wilt u 
zich aanmelden als vrijwilliger? Bel dan  
naar 06 1678 0697.

Eveline Klok 

vrijwilliger Pluktuin Apeldoorn

80 jaar geleden ...
In het kader van 100 jaar Buurtvereniging WWNNA kunt u hierbij het verhaal lezen van 
een schokkende gebeurtenis uit de geschiedenis van Wenum Wiesel. De moord op Louis 
Dobbelmann van Landgoed De Ploeg aan de Greutelseweg 61. Volgende maand, 16 oktober, is 
dit precies 80 jaar geleden dat deze aimabele man (en voor onze buurtschap een belangrijke 
werkgever) in koele bloede werd doorgeschoten. Zijn moordenaar werd nooit vervolgd.

Louis Romuald Hubert Dobbelmann wordt 
op 1 juli 1911 geboren in Rijswijk. Hij heeft 
drie oudere zussen en na hem worden nog een 
broertje en een zusje geboren. Hij wordt door 
iedereen Lout of Lou genoemd. Zijn vader 
is directeur van de Dobbelmann Tabaks- en 
Sigarenfabriek in Rotterdam èn landbouwer 
in Wiesel. Na de lagere school gaat Louis 
naar de Koninklijke HBS – nu de KSG – 
in Apeldoorn. Zijn docenten zijn weinig 
tevreden over Louis: hij zou ‘weinig actief ’ en 
‘onverschillig’ zijn. Later wordt hij getypeerd 
als ‘lui, maar met een goed verstand’. In 1929 
haalt hij zijn eindexamen HBS-B.

Louis weet niet goed wat hij verder wil. 
Hij studeert in 1929 een jaar aan de Land-
bouwhogeschool in Wageningen en daarna 
twee jaar aan de Technische Hogeschool in 
Delft. In 1933, hij is dan 22 jaar oud, wordt 
hij reserveofficier bij de Cavalerie.
Daarna gaat hij naar Amerika, waar hij 
een jaar lang kennis opdoet in de tabaks-
industrie. Als Louis in 1934 terugkeert 
naar Nederland gaat hij werken in het 
familiebedrijf Dobbelmann.

Zijn vader is intussen overleden. Louis 
bekwaamt zich op verschillende afdelingen 
in de fabriek en is geliefd bij het personeel. 
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Het botert alleen niet tussen hem en zijn 
familieleden in de bedrijfsleiding. Omdat  
hij zogenaamd ‘stout was met de meisjes’ 
wordt hij het bedrijf uitgewerkt. Hij kiest  
dan voor het leven op het platteland en ves-
tigt zich vanuit Rotterdamop Landgoed De 
Ploeg, waar zijn moeder woont. Hij wordt er 
herenboer (een boer die voldoende kapitaal 
heeft om niet zelf het land te bewerken,  
maar hiervoor personeel in dienst heeft)  
en leidt het landgoed.

Na de inval van de Duitsers en de capitulatie 
in 1940 gaat hij terug naar Wiesel. Vanwege 
de ligging zijn de omstandigheden daar erg 
gunstig voor hulpverlening aan vervolgde 
Nederlanders. Veel onderduikers vinden 
onderdak op zijn terrein en in de wijde 
bossen van De Zandhegge. In 1943 doodt 
het Nederlandse verzet enkele tientallen 
Duitsgezinde Nederlanders.
Hanns Rauter, een Oostenrijker die tijdens de 
Tweede Wereldoorlog de hoogste vertegen-
woordiger van de SS in Nederland was, 
bedenkt een plan om wraak te nemen op 
het verzet: Aktion Silbertanne. In september 
1943 geeft Rauter opdracht om elke aanslag 
op een Duitsgezinde Nederlander te wreken 
met de moord op drie anti-Duitse mensen. 
Het moet totaal onbekend zijn en blijven dat 
de Duitsers erachter zitten. De Silbertanne-
moorden moeten drie dingen bewerkstelligen: 
wraak, onrust onder NSB’ers wegnemen en 
zorgen dat het verzet stopt met het plegen van 
aanslagen op Duitsgezinde Nederlanders.

De moordenaars worden uitgerust met 
buitgemaakte Engelse kogels. Zo moet 
het lijken of de moord door het verzet is 
gepleegd. Wel heeft Rauter mannen nodig 
om dit vuile werk op te knappen en die vindt 
hij in de Germaansche SS, de Nederlandse 
afdeling van de SS. 

Die mannen hebben vrijwillig gevochten aan 
het oostfront, hebben gevechtservaring en 
weten hoe ze mensen moeten doodschieten. 
De Duitsers stellen met collaborerende 
politieagenten, NSB’ers en verraders 
lijsten op met namen van vooraanstaande 
Nederlanders die in voorkomende gevallen 
geëxecuteerd moeten worden. Vaak mensen, 
die in hun gemeenschap grote bekendheid en 
respect genieten en waarvan wel bekend is 
dat ze anti-Duits zijn, maar geen kopstukken 
uit het verzet. De dood van juist deze mensen 
zal grote indruk maken, zo verwachten de 
Duitsers.

De uitvoering is huiveringwekkend. De 
moordenaars worden in burgerkleding met 
een auto van de Sicherheitspolizei met valse 
Nederlandse nummerborden vlakbij het huis 
van het slachtoffer afgezet. Zij bellen aan 
bij het huis van het slachtoffer en vragen of 
hij thuis is. Als de man naar de deur komt, 
vragen ze naar zijn naam en wordt hij direct 
doodgeschoten.

In oktober 1943 moet in Apeldoorn de 
liquidatie van de NSB’er en politieman 
Jannes Doppenberg gewroken worden. Deze 
beruchte Jodenjager wordt op 9 oktober aan 
de Hogeweg, in de buurt van zijn huis, door 
het verzet neergeschoten. Elf dagen later zou 
hij aan zijn verwondingen overlijden.
Louis Dobbelmann staat bij de Duitsers 
bovenaan de Apeldoornse lijst. Maar deze is 
niet thuis tijdens de eerste twee bezoeken van 
de moordenaars. Zij geven dan aan met hem 
te willen onderhandelen over de aankoop 
van paarden. Maar ze houden vol en doen op 
zaterdag 16 oktober 1943 een derde poging. 
De familie zit rond etenstijd aan tafel als er 
wordt aangebeld. Er staat een man voor de 
deur, Louis opent de voordeur en wordt op 
de stoep voor zijn huis voor de ogen van zijn 
moeder doodgeschoten. Het is de tweede 
Silbertanne-actie in Nederland en de eerste  
in Gelderland.

Dobbelmanns begrafenis is groots, meer  
dan tweeduizend belangstellenden wonen  
de uitvaart bij en er zijn twee auto’s nodig  
om de bloemen naar de begraafplaats aan  
de Soerenseweg te brengen. De toon is anti-
Duits, onder andere door de toespraak van  
de advocaat en familievriend Adriaan Mees. 
Dat hij eveneens op de slachtofferlijst staat 
kon hij niet weten. 
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Groeten van de Wilhelminakerk

Toen men in 2017 vanuit de parochie in de Vecht en de Protestantse 
Gemeente rond de Wilhelminakerk met de viering van de eerste 
‘lichtjesregen’ van start ging, was het de opzet om hier een 
bijzondere traditie van te maken. De ‘lichtjesregen’ sloeg aan en 
zeker toen men vanuit de gemeente in Terwolde/De Vecht in 2019 
aanhaakte, leek de traditie goed op gang te zijn gekomen.

Helaas kwam hier onverwacht een langdurige kink in de kabel die 
veroorzaakt werd door corona. Drie jaar lang was het daarom niet 
mogelijk de ‘lichtjesregen’ te kunnen en mogen laten doorgaan.  
Drie jaar wel en drie jaar niet. Maar nu lijkt niets ons in de weg te 
staan om deze speciale viering wel weer te gaan houden.
De ‘lichtjesregen 2023’ staat op de agenda voor:  
vrijdag 10 november 2023 om 19.00 uur in de Wilhelminakerk  
aan de Beemterweg 7 in Beemte-Broekland.

Zoals u zich wellicht nog herinnert of als u het voor de eerste keer 
komt meemaken, is er een korte dienst in de kerk zelf om vervolgens 
naar buiten te gaan en daar een kaarsje aan te steken voor iemand 
die u mist omdat deze is overleden. Het thema van ‘lichtjesregen 
2023’ luidt dan ook: “Ik mis je elke dag!” Wellicht dat de gemeente uit 
Terwolde ook weer zal aanhaken. Het koor ‘Inspiration’ uit Terwolde, 
onder leiding van Marlies Tiemens, werkt aan de dienst mee. De 
doedelzakspelers zullen weer van de partij zijn en natuurlijk worden 
de kinderen van de diverse basisscholen gevraagd om hun tekening  
te maken die met het gemis en de ‘lichtjesregen’ te maken hebben.

Een kaarsje aansteken voor die ene mens 
die je zo dierbaar was en die je zo mist, ook 
al is deze persoon al langere tijd geleden 
overleden, zal het gemis niet wegnemen maar 
kan er wel voor zorgen dat je op dat moment 
– misschien voor even – die ander weer heel 
dichtbij je weet. En dat deze gedachte je dan 
troost mag geven. We zien u graag komen 
op 10 november aanstaande om samen stil 
te staan bij die geliefde die zo gemist wordt 
en om tegelijkertijd mee te bouwen aan de 
traditie van ‘lichtjesregen’.

Namens de kerkenraad van de Wilhelminakerk, 

Corrie van Orden

Op 19 juli 1944 is Apeldoorn 
voor de tweede keer het toneel 
van een Silbertanne-moord; 
Mees wordt voor de deur 
van zijn huis doodgeschoten 
als wraak voor de aanslag 
op de directeur van het 
Arbeidsbureau in Arnhem.

Er zijn 28 Silbertanne-aanslagen gepleegd 
met 56 slachtoffers. Elf van hen overleefden 
de aanslag, soms ernstig gewond. De meeste 
daders zijn na de oorlog opgepakt en ver-
oordeeld wegens moord èn landverraad. De 
moordenaar van Louis Dobbelmann was 
Adolf de Man, een Duitse SS’er, die al voor de 
oorlog in Nederland woonde. Hij vluchtte in 
september 1944 naar Duitsland en werd in 
1950 bij verstek tot levenslang veroordeeld.

Op 10 september 2011, bij de viering van het  
100-jarig bestaan van Landgoed De Ploeg, ont-
hult ex-onderduiker Tom de Booij de plaquette 
die herinnert aan Louis Dobbelmann.

Deze plaquette is een Apeldoorns oorlogs-
monument en de tekst luidt:

In dit huis leefde en werkte Lout (Lou) 
Dobbelmann, geboren als Louis Romuald 
Hubert Dobbelmann op 1 juli 1911. Op  
deze plek stierf hij in de vroege ochtend  
van 16 oktober 1943.
Lout Dobbelmann was een eigenzinnig en 
onafhankelijk mens. Hij hield van zijn familie, 
zijn boerderij en misschien nog wel het meest 
van zijn paarden. Lout Dobbelmann werd 
doodgeschoten door een geheime moordbrigade 
in opdracht van de Duitse bezetter. Zijn dood 
was een vergelding voor de aanslag op een pro-
Duitse politieman door het Apeldoorns verzet. 
Deze vorm van terreur – door de Duitsers 
‘Silbertanne Aktion’ genoemd – eiste het leven 
van 56 veelal vooraanstaande en als anti-Duits 
bekendstaande Nederlandse burgers.

Peter Ansems

Bron: Apeldoorn en de oorlog / 
Wikipedia / Delpher
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Seizoensopening activiteitenavonden 2023/2024

Hoewel de belangstelling het vorig seizoen wat terugliep heeft 
het bestuur van de buurtvereniging besloten deze avonden in de 
Wenumse Watermolen dit jaar toch weer te organiseren. Mocht u 
twijfelen of het bloemschikken, kaartenmaken of biljarten iets voor 
u is, dan is het misschien een idee om een kijkje te komen nemen 
op de informatieavond op dinsdag 12 september aanstaande. U 
maakt geheel vrijblijvend kennis met de cursusleidsters die u graag 
te woord staan. Deze avonden zijn wekelijks van 19.30 tot 21.30 uur 
en we starten op dinsdag 19 september 2023 en de laatste is op 
dinsdag 26 maart 2024.

Bloemschikken
Onder leiding van cursus-
leidster Willy de Wilde 
begin je de eerste avond 
met het maken van een 
biedermeierboeket. Aan het 
einde van de avond wordt er 
dan uitleg gegeven over het 
te maken stuk voor de week 
erop. Van welke materialen  
je dat maakt en wat je daarvoor nodig hebt. Op deze manier heb  
je een week voorbereidingstijd. Hoe kan ik mijn eigen creativiteit 
eraan toevoegen?
Het voorbeeldbloemstuk namaken mag altijd, maar er een persoonlijk 
tintje met de aangereikte technieken aan geven wordt zeer toegejuicht.

Seizoenen, feestdagen en andere thema’s worden in de stukken 
verwerkt: herfst, winter, kerst, voorjaar enz. Naast bloemen werk je 
met wat in de natuur voorhanden is en werk je aan je eigen creatie. 
De cursusleidster gebruikt het liefst materialen uit de natuur. Elke 
cursusavond neem je je eigen vaas, schaal, groen en bloemen mee.  
Te beginnen op 12 september met een biedermeierboeket dus.  
Wat heb je hiervoor nodig?

Niet plantaardig materiaal Plantaardig materiaal
•	 Groen	steekschuim	(oasis)	 •	 Groen:	takjes	Pieris,	Viburnum
•	Mandje,	schaaltje	of	potje	 	 tinus,	klimopblaadjes
•	 Plastiekfolie	 •	 Zaaddozen	van	papaver
•	 Snoeischaar,	scherp		 •	 Bloemen:	Statice,	Rozen,	Sedem,	 
 snijdend mesje  Kogeldistel, Sedum, Alstroemeria  
    (of naar eigen smaak!)

Maak er een kleurrijk geheel van het komende seizoen!

Kaarten maken
Kaarten maken is een veelzijdige 
hobby. Onder leiding van cursusleidster 
Geertje Bovendorp leer je met knippen, 
plakken, borduren, prikken en vouwen 
prachtige kaarten te maken. Je kunt 
veel creativiteit kwijt in deze bezigheid 
en het is altijd leuk om iemand blij te 
maken met een zelfgemaakte kaart. 

Er wordt speciale aandacht besteed aan 
wenskaarten voor de feestdagen, verjaar-
dagen en jubilea. Deelnemers leren samen 
de technieken en wisselen tips en ervaringen 
met elkaar uit.
Het wordt super veel gedaan en is heel erg 
leuk om te doen. Op verschillende manieren 
word je meegenomen in de ‘creatieve kaartjes 
maak-wereld’. Schuif gezellig aan bij de 
workshoptafel! Wat heb je nodig?
Basisgereedschappen zoals papier, schaar, 
liniaal, snijmat, hobbymes, decoraties, 
lijm. Ben je iets vergeten? Geen zorgen, de 
cursusleidster heeft altijd wel materialen 
beschikbaar. Beginnende en gevorderde 
kaartenmakers zijn welkom.

Biljarten
Er bestaan verschillende vormen van 
biljarten. In het Nederlands wordt onder 
‘biljart’ zonder verdere aanduiding meestal 
het carambolebiljart verstaan, waarbij met 
drie ballen gespeeld wordt en de speelbal  
de andere twee ballen moet raken.  
Er bestaan verschillende spelsoorten binnen 
het carambolebiljart, zoals libre, bandstoten, 
driebanden en kaderspelen. Gedurende het 
winterseizoen kun je je gaan bekwamen in  
de verschillende spelsoorten.

U betaalt per avond dat u aanwezig bent.  
De kosten hiervan bedragen € 5,00 en dit  
is inclusief een kopje koffie of thee.  
Op 5 december (Sinterklaas), 26 december 
(2e Kerstdag) en 2 januari komen deze 
avonden te vervallen.

De activiteitenperiode wordt altijd afgesloten 
met een gezellige dank je-wel-avond. Kom 
gerust eens langs om de sfeer te proeven. Wilt 
u gewoon eens binnenlopen voor een praatje 
of een drankje aan de bar? Ook dan bent u 
van harte welkom.

het bestuur
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De tuinen van Apeldoorn

Iets meer dan 60 jaar geleden werd een 
ontwikkelplan voor Wenum Wiesel definitief 
in de ijskast gezet (zie artikel in de nieuws-
brief van september 2022). Wellicht dat in 
de toekomst een deel van het plan weer 
ontdooid. Daarover later meer.

In het vervolg wilde de gemeente wel weten 
welke ontwikkelingen er in de toekomst voor  
Wenum Wiesel zouden kunnen zijn. In het  
kader daarvan werd er een doctoraalscriptie 
geschreven door de heer J.A. Vegter in het  
kader van een studie aan de Landbouwhoge-
school te Wageningen, onder de titel ‘Wenum 
Wiesel; Tuin van het stadsgewest Apeldoorn.’
Deze scriptie mocht ik lenen van Frits Spek. 
In dit artikel wil ik de inhoud op hoofdlijnen 
aangeven.

Allereerst zal ik de samenvatting van 
het rapport weergeven, vervolgens heb 
ik een uittreksel van het rapport van de 
verschillende hoofdstukken gemaakt waar  
de achtergrondgegevens in te lezen zijn.

De samenvatting van dit rapport is als volgt:
Algemene ligging. Het gebied is gelegen 
op de rand van het Veluwemassief en de 
IJsselvallei ten noorden van Apeldoorn en  
ten zuiden van Vaassen.
Problematiek. Er moet bestudeerd worden 
of men verder kan met nieuwe uitbreidingen 
van het stedelijk gebied tussen Apeldoorn  
en Vaassen of dit gebied een groene buffer-
zone moet worden tussen beide stedelijke 
agglomeraties.
Methodiek. Eerst wordt de samenhang met 
het geheel bestudeerd. Vervolgens worden 
alle aanwezige gegevens verzameld en in 
kaarten, grafieken of tabellen verwerkt.  
Het gebied wordt gekenmerkt door:

Gesloopte panden naast Pniëlkerk (1970)

a. de ontstaanswijze van de bodem. Hierbij 
blijkt dat Wenum Wiesel een ‘residu’ is uit de 
Risz-ijstijd. Het gebied ligt geheel op fluvio-
glaciaal materiaal en is in de Würm-ijstijd 
gedeeltelijk overstoven door dekzand. Vanaf 
het Veluwe massief is erosiemateriaal het 
IJsseldal ingestroomd doordat het smeltwater 
van het massief veel zand en grind aanvoerde.
b. de menselijke nederzettingen. Het gebied 
van Wiesel kenmerkt zich van oudsher door 
verspreide woningen. Wenum is een kern van 
tamelijk gesloten bebouwing langs de Oude 
Zwolseweg en de Zwolseweg.
c. het gebied wordt topografisch gekenmerkt 
door een helling van west naar oost die 
tamelijk snel, doch geleidelijk is (20 meter 
over vier kilometer). Het microreliëf is 
plaatselijk vrij sterk ontwikkeld wat, ten 
gevolge van het diepliggende grondwater,  
op de landbouwkunidge toestand geen 
directe invloed heeft.
d. de hydrologie kenmerkt zich door een 
grondwaterstand van rond twee meter in  
wijk 36 (noot; Wiesel) en een veel hogere  
(tot te hoge) waterstand nabij het kanaal  
in wijk 37 (noot; Wenum).
e. de bevolking is in wijk 36 vanaf 1960 
iets vermeerderd. Sindsdien handhaaft 
het zich op stabiel niveau. In wijk 37 is de 
eerstgenoemde stijging geringer en daalt  
het aantal personen sinds 1965.
f. de nieuwbouw staat op een laag pitje. Er 
zijn na de Tweede Wereldoorlog bijna geen 
huizen meer gebouwd als er zijn afgebroken.
g. de landbouw kenmerkt zich door het 
kleinbedrijf. Grote aantallen landbouwers 
beoefenen de landbouw als bijverdienste. 
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Wieselse Enkweg

De grond wordt veelal vastgehouden om te kunnen profiteren van 
toekomstige ontwikkelingen. Er zijn bijzonder weinig bedrijfs-
opvolgers, waardoor het gewettigd is te vermoeden dat er binnen niet  
al te lange tijd (zegge 15 jaar) veel grond zal vrijkomen. Een eerste 
aanzet van het ‘Brache-probleem (noot; braakliggend terrein) wordt 
reeds geconstateerd.
h. de werkgelegenheid is in het gebied zelf aanwezig door ver-
schillende industrieterreinen. Er zijn 400 arbeidsplaatsen aan de  
rand van Apeldoorn (waar nog nieuwe industrieën bij zullen komen) 
en circa 450 door het gebied heen (voornamelijk in wijk 37).
i. het voorzieningenniveau is zeer gering. Slechts een laagste voorzie-
ningenniveau is aanwezig. Veder is men georiënteerd op Apeldoorn.
j. de recreatieve voorzieningen zijn vooral gelegen in wijk 36 dat 
landschappelijk voor de meeste mensen aantrekkelijker blijkt door  
de invloed van coulissen.
k. het verkeersprobleem is momenteel groot. Wanneer de nieuwe 
rijkswegen zijn aangelegd zal de druk zijn weggenomen op het 
gebied van het doorgaande en regionale verkeer. Hoe de druk van 
het plaatselijke en recreatieve verkeer zich zal ontwikkelen hangt 
af van de bestemming van het gebied. Men zal echter een nieuwe 
verbindingsweg moeten projecteren met de snelwegen indien het 
personenvervoer sterk gaat toenemen.

Deze samenvatting van het rapport wordt onderstaand verder uit-
gewerkt. Het is een uittreksel van het gehele rapport van 60 pagina’s. 
Let wel, de tekst is een beschrijving uit 1971. Toevoegingen naar de 
tegenwoordige tijd worden als noot aangegeven.

Algemene ligging
De Veluwe wordt in het vastgestelde streekplan vooral beschouwd als 
een gebied voor recreatie. Verblijfsrecreatie zoals kampeerplaatsen 
zullen vooral aan de randen van het Veluwemassief plaatsvinden. 
Voorzien wordt dat door de werktijdverkorting de Veluwe voor 
grote groeperingen in een behoefte gaat voorzien door de langere 
weekenden. Enerzijds wil men een zo groot mogelijke vrijheid 
nastreven om van de Veluwse natuur te genieten, anderzijds heeft 
een goede ontsluiting gevolgen voor de stiltezoekers en de stilte-

gebieden. Toen werd al vastgesteld dat een 
en ander een zeer voorzichtig ontwerpen van 
nieuwe wegen en rijwielpaden, voetpaden 
en ruiterpaden zal vergen. De gemeenten 
rondom het Veluwemassief hebben zich 
verenigd in het recreatieschap Veluwe met 
als doel de ruimte voor de natuur te bewaren. 
Men voorziet dan al een recreatiedruk in 
het jaar 2000 van 350.000 personen op een 
zondagmiddag uit de Randstad, 400.000 
recreatiezoekenden uit de directe omgeving 
en circa 150.000 verblijfsrecreanten. Op 
topdagen worden er in het jaar 2000 rond 
900.000 bezoekers verwacht.

Noot: in 2015 waren er op de Veluwe ruim 
12 miljoen overnachtingen, werden circa 
40 miljoen buitenrecreatieactiviteiten 
ondernomen, kwamen er 450.000 Duitsers 
op bezoek en leverde de recreatiesector bijna 
24.000 arbeidsplaatsen op (bron: Bureau voor 
Ruimte en Vrije Tijd november 2000).

Wenum Wiesel ligt precies tussen de sectoren 
Zwolle/Apeldoorn en Apeldoorn/Dieren. De 
recreatieve voorzieningen liggen in de kernen 
van de betreffende gebieden (respectievelijk 
Epe/Heerde en Beekbergen/Loenen/Eerbeek). 
Men verwacht dat de toeristische trek vanuit 
Wenum Wiesel vooral in de richting van 
Bussloo, Apeldoorn en Vaassen/Epe zal 
zijn in plaats van in het eigen gebied. De 
verbindingen naar die plaatsen zou vooral 
als ‘aangenaam ervaren’ moeten worden met 
autotoerwegen, rijwielpaden, ruiterpaden en 
wandelpaden. Voor het landschap zou dat 
betekenen dat Wenum Wiesel voor 70% uit 
boslandschap (is circa 10%) zou gaan bestaan, 
20% uit agrarisch coulissenlandschap (is 
35%) en slechts 10% (is 55%) uit agrarische 
bedrijven. De functie van de landbouwers 
wordt dan meer die van ‘parkwachter’. In 
Wenum Wiesel wordt geen extensieve of 
intensieve verblijfsrecreatie voorzien. Ook 
wordt niet gesproken over voorzieningen  
voor dagrecreatie.

Bepaalde zones zouden kunnen worden 
aangewezen waar instituten of instellingen 
zich kunnen vestigen als zij op ruime schaal 
landschapsbouw plegen. Datzelfde zou 
kunnen gelden voor tweede woningen en ook 
voor villaterreinen (‘mits de landschappelijke 
begeleiding intensief en goed geschiedt’ [!]).
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De ontwikkeling van  
dorp tot stadsgewest

Korte historische schets
In de middeleeuwen was Apeldoorn een 
dorpje, te vergelijken met vele andere 
dorpen op en rond de Veluwe met elk circa 
1.000 inwoners. In die tijd vergaderden de 
Oost Nederlandse Hanzesteden soms in 
Apeldoorn. De ontwikkeling van Apeldoorn 
is te danken aan de ontwikkeling van de oost-
westverbinding waardoor de plaats kwam 
te liggen op de drukke handelsroute tussen 
Amsterdam en Duitsland. Daarnaast werden 
er papiermolens gesticht (in 1736 waren 
het er 31). Van belang was de ontwikkeling 
van Apeldoorn doordat Koning Stadhouder 
Willem III het koninklijk Paleis Het Loo liet 
bouwen. Dat trok weer de elite aan, gevolgd 
door vele Indiëgangers die vandaaruit naar 
Nederland repatrieerden, gepensioneerden 
en renteniers. Dat had tot gevolg dat in 1850 
Apeldoorn al evenveel inwoners had als 
Epe en Heerde samen (6.000). Vanaf 1850 
verliep de ontwikkeling stormachtig. De 
oude papiermolens werden vervangen door 
grote papierfabrieken en het zachte water 
van de vele sprengen werd gebruikt voor vele 
tientallen wasserijen die in de plaats ervan 
kwamen. In dezelfde eeuw wordt de gemeente 
ontsloten door de bestrating van een oost-
westverbinding (de huidige Amersfoortse-
weg en de Deventerstraat richting Deventer) 
en de aanleg van een grindweg van zuid naar 
noord tussen Arnhem en Apeldoorn (de 

Molen Marleweg

Arnhemseweg en de Zwolseweg) en de aanleg 
van het kanaal Hattem-Apeldoorn-Dieren  
en de aansluiting op het spoorwegennet.
Apeldoorns centrale ligging in en nabij 
uitgestrekte natuurgebieden speelt een 
belangijke rol. Het heeft geleid tot een groot 
aantal instellingen. Noot: het Apeldoornse 
Bosch (huidige ’s Heerenloo) en de Jozef-
stichting (het huidige de Wellen.
Vanwege de strategische ligging achter de 
IJssellinie vestigden zich militaire instellingen 
(in 1960 was circa 7% van de mannelijke 
beroepsbevolking militair. De overplaatsing 
van vele rijksinstellingen (belastingdienst en 
kadaster) en de vestiging van grote bedrijven 
was Apeldoorn één van de snelst groeiende 
gemeenten. In 1900 telde Apeldoorn 25.761 
inwoners, in 1920 waren het er 46.139 in 1960 
72.656 en in 1970 123624. Noot: anno 2023 
telt de gemeente Apeldoorn 167.205 inwoners.

Grootscheepse woningbouw is aan de west-
kant niet mogelijk door het Veluwemassief. 
In 1970 was de wijk Zevenhuizen nog niet 
geheel voltooid. De plannen voor de wijk 
De Maten voor 27.000 inwoners zijn vrijwel 
klaar. De invulling van lege plekken binnen 
de stadsgrenzen als de Heze en Bouwhof 
zijn volop in ontwikkeling. Maar ook zullen 
elders nieuwe bouwterreinen worden ont-
sloten. Men zoekt naar oplossingen in neven-
kernen in Beekbergen en Groot Vaasen als 
zogenaamde stadsgewesten. Om die reden 
wordt een ontwikkelplan voor Wenum Wiesel 
gemaakt waarvoor het onderzoek in deze 
scriptie een bijdrage is.

Het gebied Wenum Wiesel
Het gebied wordt ingesloten door het 
Apeldoorns Kanaal, de Kroondomeinen 
en het paleispark, Apeldoorn-Noord en 
Vaassen. Het is circa 3,5 km bij 4,5 km groot, 
ongeveer 1.600 ha. Daarvan is 400 ha bos 
(voornamelijk het Koninklijk Park. Het 
gebied wordt gescheiden door de Zwolseweg 
in een oostelijk (circa 650 ha) en westelijk 
deel (circa 550 ha).
Het westelijkdeel wordt gekenmerkt door een 
gesloten coulissenlandschap, het oostelijk 
deel is een meer open landschap.
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Historische ontwikkeling van Wenum Wiesel
Het gebied is ontstaan door de ijstijd. Na het terugtrekken van het 
ijs bleef een brede vallei met een keileem bodem. Door erosie is 
het meeste keileem verdwenen. Het dal (noot: de IJssel was enige 
honderden meters diep) werd opgevuld met in het algemeen grind 
en zand over een strook van circa vijf kilometer vanaf de stuwwal. 
Daardoor werd de helling afgevlakt en werd de overgang van stuw-
wal naar het dal minder abrupt. Vanaf de Zandhegge tot aan het 
kanaal is de helling nu circa 20 meter. Vanuit de IJssel werd er 
klei en veen afgezet. Op vochtige plaatsen heeft zich veenvorming 
voorgedaan. Na de ijstijd ontstond een toendra-achtig landschap. 
Grote zandverstuivingen bedekte de IJsselvallei met een meters dikke 
laag zand. Het gebied van Wenum Wiesel ligt precies op de grens van 
verschillende bodemkundige karakteristieken en de grens van het 
dekzand is in het terrein goed terug te vinden.

Menselijke nederzettingen
Op de dekzandgronden ontwikkelde zich een arme plantengroei. 
Op de lage vochtige plekken groeide onder andere dopheide en 
wollegras en op de hogere gronden struikheide, berken en eiken. 
Waar het grondwater circa drie meter onder de oppervlakte stond, 
maakte de mens zijn nederzettingen. Hier werd bos gerooid, ging men 
wonen en ontstonden bouwlanden, bekend als enken. De Wieselse 
Enk en de Wenumse Enk zijn zo ontstaan. De Wenumse Enk ligt 
op veel lagere gronden en daardoor geprononceerd zichtbaar in het 
landschap. De lager gelegen gronden werden als weilanden gebruikt 
(gemeenschappelijke markelanden). Op de hoger gelegen arme 
gronden werden schapen gehouden.  
De Zwolseweg lag op de grens van het droge en het natte gebied. 
Daarlangs ontstonden enige woonconcentraties als gevolg van 
agrarische en industriële ontwikkeling en voorzieningen voor reizigers 
langs de noord-zuidverbinding (herbergen en paardenwisselstations). 
Er ontstond zo de mark Wiesel en de mark Wenum. Wiesel kenmerkt 
zich door verspreide bebouwing. Wenum is uitgegroeid tot een 
groep huizen die in lintbebouwing staan langs de wegen die vanuit 
Apeldoorn naar het noorden gaan.

De mark Wenum wordt al in 1335 genoemd toen ‘graaf Reinald een 
hoeve lands in de mark van Weyem onder Apeldoorn tot erfintsgoed 
gaf aan Zelvolden van den Ghaten’. In dezelfde eeuw stond in Wenum 
reeds de Wenumse Saatmolen, de huidige Wenumse Watermolen.

Opslag auto’s Witteveen (1971)

Deze molen werd in 1970 door de gemeente 
Apeldoorn aangekocht van de toenmalige 
molenaar Van Bree. Ondanks de lage ligging 
moet er dus nogal wat bouwland geweest 
zijn. Dit kon alleen doordat de mens zelf 
het terrein ophoogde door middel van 
potstalbemesting, waardoor de Wenumse 
Enk is ontstaan.
De mark Wiesel (noot: Wiesel = Wissel) 
kan men minder ver in de geschiedenis 
teruggaan, want ‘soo weten die Gerecq en 
die van Wenum seer wel, dat die papieren 
en buurtboeken van Wissel zijn verbrant op 
’t erff te Heege, alwaar door een tonnetien 
buskruyt ’t huis met al ’t geen daarin was, 
neffens negen mensen zijn verbrant’.  
De Wieselse Enk is minder duidelijk in  
het landschap terug te vinden. Het heeft  
in het algemeen een minder dikke laag  
zwarte aarde.

Astaweg (1966)

In de geschiedenis heeft de Wenumse Beek 
een belangrijke rol gespeeld. De beek wordt 
onder andere gevoed door de Meibeek vanuit 
één van de vele sprengen die het Veluwse 
landschap telt.  
Het water werd gebruikt als drinkwater  
voor het vee en vroeger ook voor de mens.
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Maar vooral voor het aandrijven van de molens die er langs stonden. 
Om niet afhankelijk te zijn van de natuurlijke stroomsnelheid werden 
er kleine stuwmeertjes aangelegd (Wijer) dat via een watervalletje het 
schoepenrad van de watermolen kon aandrijven. Langs de Meibeek en 
de Wenumsebeek stonden naast de eerder genoemde watermolen nog 
vier andere door het water aangedreven molens.

De sprengen zijn hele bouwkundige waterwerken. Op sommige 
plekken worden zij boven het maaiveld geleid door middel van dijkjes 
waarbij op kundige wijze gebruik wordt gemaakt van de natuurlijke 
bodemgesteldheid. Het verval werd geregeld door de sprengen slinge-
rend aan te leggen door het landschap. Er werd gebruik gemaakt van 
natuurlijke laagtes. Dus soms ligt de beek boven het maaiveld en op 
andere plekken in de verdiepte delen van het landschap.

Cultuurtechnische beschrijving
In het westelijk deel zijn de kleine hoogteverschillen op korte afstand 
van elkaar gelegen. Het gevolg is dat de afstand tot het grondwater 
groter is dan in het oostelijk en lager gelegen deel. Vooral door de 
grofzandige samenstelling van de grond spoelt het water snel af naar 
lager gelegen delen. Grondverbetering zal dan ook gezocht moeten 
worden in wateraanvoer door infiltratie vanuit de sprengen of door 
middel van beregening. Bij de eerste methode gaat het microreliëf dan 
wel een rol spelen. Op veel plaatsen zou het terrein dan geëgaliseerd 
moeten worden. Op verschillende plaatsen zullen er stuwen in de 
sprengen geplaatst moeten worden en er zullen waterreservoirs 
moeten worden aangelegd. En dat allemaal om van deze gronden 
productieve landbouwgronden te maken.
De lager gelegen gronden zijn vrij nat. Daardoor zijn deze gronden 
slechts alleen als weiland met succes te gebruiken. Bij de aanleg 
van sportvelden, recreatieterreinen of woningbouwterreinen zullen 
hiervoor speciale voorzieningen moeten worden getroffen.

Stoommetaalfabriek Louwman&Co was eerst een groentefabriek en 
vervolgens een metaalwarenfabriek. Daarna slotenfabriek Nemef 
en tot slot gereedschapfabriek GERFA (1900-1975)

In 1850 bestond het grootste deel van de Veluwe nog uit heide.  
Bovendien was dit gebied ontoegankelijk, omdat die in het bezit  
was van particulieren. Boeren moesten hun heil zoeken op de heide  
in de nabije omgeving. Zowel bij Wenum als bij Wiesel zijn 
zogenaamde velden ontstaan (noot: Wenumse- en Wieselseveld). 

Deze velden hebben eeuwenlang gediend 
als zodesteekplaats en hebben daardoor 
een dunne bovengrond overgehouden. Het 
Wenumseveld heeft zich daar enigszins in de 
laatste eeuw van hersteld. Het Wieselseveld 
is van recentere datum en heeft weinig 
organische stof en ligt direct op de gele 
zandondergrond. Het hele gebied bestaat 
uit grinderig materiaal. Ook de enken 
bevatten veel grind wat met de potstalmest 
is aangevoerd. De hogere gronden zijn 
droogtegevoelig. Langs het kanaal worden 
venige gronden aangetroffen. Wanneer hier 
woningen gebouwd gaan worden zou de 
venige grond moeten worden afgegraven. 
Voor sportvelden geldt dat de bovengrond 
grindvrij moet worden gemaakt om onge-
lukken bij valpartijen te voorkomen. Voor 
ligweiden en recreatieterreinen is dit minder 
noodzakelijk.

Voor landbouw is het westelijke gebied ge-
schikt, voor weideland is het oostelijke gelegen 
gebied beter. Het hele gebied is geschikt voor 
bosbouw. Vooral langs het kanaal zal de soort 
bomen zorgvuldig moeten worden gekozen. 
Uitbreiding van het parkenlandschap zal 
nergens op hydrologische bezwaren stuiten. 
Sportvelden en woningbouw moet zo mogelijk 
langs het kanaal worden vermeden. Dat geldt 
vooral voor het noordelijk gedeelte. Om te 
voorkomen dat de velden te nat worden zou 
de onderlaag moeten worden gebroken zodat 
schijngrondwaterstand wordt vermeden dan-
wel gebruik maken van intensieve drainage.

De bevolking
Tussen 1960 en 1970 is de bevolkingsont-
wikkeling vrijwel hetzelfde gebleven. In 
Wiesel van 1.260 naar 1.330 en in Wenum 
van 1.686 naar 1.682 inwoners. In Wiesel is 
het aantal agrarische bedrijven afgenomen 
van 89 naar 57.

Dat betekent dat niet meer agrarisch 
werkenden in de omgeving werk hebben 
gevonden en in hun huis zijn blijven wonen. 
De boerderijen werden verkocht als eerste of 
tweede woning aan niet agrariërs en de oude 
eigenaren zijn elders gaan wonen. In Wiesel 
is een sterkere groei zichtbaar van het aantal 
mensen dat ‘buiten’ wil wonen en een eerste 
of tweede woning. De verwachting is dat deze 
lijn zich zal voortzetten. Het aantal personen 
zal ongeveer gelijk blijven.
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In Wenum liep het aantal agrarische bedrijven terug van 171 naar 109.  
Wanneer het verloop in Wenum zich volgens dezelfde lijn zal voort-
zetten zal Wenum leeglopen tot een dieptepunt dat nog niet te voor-
spellen is. Er vond in beide delen nauwelijks nieuwbouw plaats. Zeer 
oude woningen zijn er niet veel. De meeste woningen stammen van 
voor de Tweede Wereldoorlog. De grootste concentratie woningen is te 
vinden langs de Oude Zwolseweg, de Zwolseweg en de Papegaaiweg.

In Wiesel waren er in 1960 284 woningen, waarvan er 89 ook agra-
risch in gebruik waren. In 1970 waren er 295 woningen, waarvan  
er 57 agrarisch in gebruik waren.
In Wenum waren dat in 1960 424, waarvan 171 agrarisch in gebruik 
en in 1970 waren er 434 woningen, waarvan 119 agrarisch in gebruik.

Er wordt verwacht dat meer mensen buiten willen wonen omdat een 
minder groot deel van het inkomen besteedt moet worden aan het 
levensonderhoud. Bovendien zal de vraag door andere factoren nog 
toenemen, zoals meer vrije tijd, vervroegde pensionering, verhoogde 
mobiliteit en vermindering van het woonmilieu in het stedelijk 
gebied als gevolg van toenemende luchtvervuiling, verkeerslawaai, 
etc. Daarnaast zal er meer vraag naar tweede woningen zijn. Het 
landschap zal er in aanzien niet op achteruit gaan en vaak zelfs 
verbeteren omdat het verpaupering tegengaat.
In Wenum zijn er meer mogelijkheden voor nieuwbouw. Deze 
zouden moeten samengaan met landschapsbouw, waardoor het wat 
saaie landschap wat meer aankleding krijgt. Er is namelijk een grote 
behoefte naar woningen voor de eigen bevolking, zowel in Wiesel als 
in Wenum. Met name van boeren die overwegen te stoppen zouden 
een perceel willen claimen om daar te gaan wonen. Dan zal er naast  
de woning ook ruimte moeten zijn voor het hobbymatig uitoefenen 
van agrarische activiteiten (groentetuin, schapenweitje).

De hoeveelheid grond die in gebruik was als grasland en bouwland 
is tussen 1960 en 1965 met circa 27 ha teruggelopen, ongeveer 3% 
van het totaal. Tussen 1965 en 1970 is deze terugloop circa 200 ha, 
zo’n 23% van het totaal. Deze vermindering wordt toegeschreven 
aan verpachting en door de aanleg van het industrieterrein 
Stadhoudersmolen.
De bedrijven zijn in het algemeen zeer klein. In Wiesel is de gemid-
delde grootte bijna 5 ha, in Wenum nog geen 3 ha. In de periode 
tussen 1960 en 1970 daalde het aantal mensen die hun agrarische 
activiteit als nevenberoep hadden met 47%. Het aantal hoofdbedrijven 
daalde met 38%. De gemiddelde leeftijd van de agrariërs is in 1970 
vrij hoog (circa 50 jaar). Het lijkt erop dat veel oudere boeren hun 
bedrijf beëindigen zonder dat er een opvolger is. Aan de cijfers is te 
zien dat het aantal bedrijven afneemt en het aantal grote bedrijven 
groter wordt. In Wenum zet die tendens eerder in dan in Wiesel. 
Evenwel blijft de gemiddelde grootte van de bedrijven nog laag (tussen 
de 10 en 15 ha). Ook het aantal bedrijfsopvolgers neemt belangrijk af. 
Vaak werkt het hele gezin mee op de boerderij. De jongeren verlaten 
het ouderlijk huis en kiezen een ander beroep. De man en vrouw die 
overblijven stoppen daarna met hun activiteiten. Dat verklaart ook 
de relatieve hoge gemiddelde leeftijd van de agrariërs. Uit onderzoek 
blijkt dat het inkomen van de agrarische bedrijven nauwelijks 
voldoende is om van rond te komen. Het gevolg is dat veel agrariërs 
naast hun bedrijf ook nog een ander beroep uitoefenen.Diverse foto’s van de Oude Zwolseweg (1966)
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Sinterklaasfeest 2.3
Voor veel buurtkinderen werd vorig jaar het Sinterklaasfeest weer gevierd in de Wenumse 
Watermolen. Buiten werden de kinderen al welkom geheten door Pieten die aan het jongleren 
waren en er was zelfs een Piet die koffie schonk aan de wachtende ouders. Ook dit jaar zit  
de Sinterklaascommissie niet stil en deze blijft nadenken hoe we het dit jaar weer gaan doen.

De Sint heeft op 1 juli jongstleden vanuit 
het warme Spanje geprobeerd om contact 
te krijgen met de buurtvereniging. Dit lukte 
helaas niet vanwege het feest dat gevierd werd 
vanwege het 100-jarig bestaan ervan op die 
dag. Het enige wat er even snel besproken 
werd is dat Sinterklaas ons op zaterdag  
2 december 2023 komt bezoeken.

De collectanten komen ook dit jaar vanaf 
eind oktober langs en zij kunnen u dan ver-
tellen wat er gaat gebeuren. Zodra er meer  
bekend is, zal het programma ook via de

website en facebook gedeeld gaan worden.
Geeft u een bijdrage contant, dan ook

het liefst gepast (zodat ze niet hoeven
te wisselen). Ook dit jaar is het weer

mogelijk om via de QR-code geld
over te maken.

U geeft uw kind op bij de collectant en u 
krijgt hiervoor een reçu dat u op 2 december 
meeneemt naar de Wenumse Watermolen. 
Als de kinderen een vraag hebben die ze 
graag aan Sinterklaas willen stellen (of ouders 
hebben iets door te geven), dan kan dit vanaf 
17 november 2023 door een mailtje te sturen 
naar: sinterklaas@wwnna.nl of een briefje te 
sturen naar:

Sint-Nicolaas 
p/a Oude Zwolseweg 135-a 
7345 DG  Wenum Wiesel

Sinterklaas en zijn Pieten kijk ernaar uit. 
Graag tot 2 december!

de Sinterklaascommissie

Tot slot
Wat levert deze studie nu op naar de huidige 
inzichten? Allereerst geeft het inzicht in 
ontwikkelingen die ook nog in de huidige tijd 
een rol spelen. De verkeersdruk, woningen 
voor bewoners en de oprukkende stad. Het 
voorzieningenniveau is nauwelijks veranderd 
en nog steeds zijn bewoners aangewezen op 
Apeldoorn of Vaassen. Het gebied rond de 
Wenumseweg en de Wenumseveldweg staat 
in de bestemmingsplannen omschreven 

als ‘bestemd voor wonen, werk (lees: 
bedrijven) en recreatie’. Het laat daardoor 
ontwikkelingen voor de toekomst open.  
Alle reden voor ons om de ontwikkelingen  
te volgen.

Jos Tiel Groenestege

Al het fotomateriaal in dit artikel komt uit  
de CODA Beeldbank, waarvoor onze dank.

Zwolseweg nabij de Papegaaiweg (1970-1975)
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